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NOVÉ MESTO
Pasienky je naša jediná 
verejná krytá plaváreň 
s 50-metrovým bazénom. 
Od júna 2023 je pre veľ-
kú rekonštrukciu zatvore-
ná, premena na moderný 
objekt 21. storočia však 
v týchto dňoch vrcholí. Po
dľa najnovších plánov by 
mohli plaváreň pre verej-
nosť otvoriť v polovici mar-
ca, bazén je už napustený.
„Dôvodom rekonštrukcie bol 
veľmi zlý technický stav kľú-
čových častí plavárne, teda 
celej bazénovej technológie,“ 
priblížil nám riaditeľ STaRZ-u 
Ladislav Križan. Na plavárni 
sa celé roky robili len menšie 
opravy a hasilo sa iba nevy-
hnutné. „Reálne hrozilo, že 
technológia môže padnúť a pla-
váreň by musela byť zo dňa na 
deň odstavená na dobu neur-
čitú,“ vysvetľuje Križan. Aby 
však bolo možné havarijný stav 
odstrániť, museli sa najskôr vy-
sporiadať pozemky pod plavár-
ňou. V roku 1999 ju totiž síce 

získalo mesto, no pozemky pod 
ňou v hodnote dva milióny eur 
patrili štátu, a tak museli spro-
cesovať ich zámenu. To napo-
kon trvalo jeden a pol roka.
V lete 2023 sa však konečne 
mohlo začať s rekonštruk-
ciou, ktorá má napokon oveľa 
väčší rozsah, ako bolo pô-
vodne zamýšľané. „Okrem 
samotnej technológie sme vy-
riešili v bazénovej hale všet-
ko od krajoviek až po strop,“ 
vysvetľuje Križan. Práve on 
s ponukou spolupráce na ob-
nove oslovil známeho archi-

tekta Reného Kosmana - syna 
Kamila Kosmana, ktorý navr-
hol a zrealizoval celú pôvod-
nú plaváreň. „Pre mňa bolo 
dôležité vrátiť plavárni jej 
pôvodného ducha. Všetky es-
tetické zmeny sme smerovali 
k tomu, aby sme vnútornému 
priestoru vrátili mojím otcom 
zamýšľanú eleganciu, jed-
noduchosť, vizuálnu čistotu, 
no aj pompéznosť,“ priblížil 
René Kosman. (ms, bn)

Foto: ms, archív TASR
O úpravách a novinkách na 
plavárni sa dočítate na str. 4.
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Plaváreň Pasienky oslavuje 50. výročie,
čoskoro otvorí brány v novej podobe

Obrubníky
pôjdu preč
STARÉ MESTO
Cyklotrasa na Vajanské-
ho nábreží zmení podobu, 
mohutné betónové obrub-
níky nahradia plastové 
oddeľovače s reflexnými 
prvkami a skosenými hra-
nami. Na sociálnej sieti to 
uviedol primátor mesta 
Matúš Vallo.
Šéf samosprávy hovorí o rie-
šení, ktoré vyhovie požiadav-
kám ministerstva dopravy, 
má súhlas Krajského doprav-
ného inšpektorátu, a zároveň 
spĺňa predstavu mesta. „Zlep-
šíme situáciu tak pre vodičov, 
ako aj pre tých, ktorí cez Va-
janského jazdia na bicykli,“ 
avizoval Vallo, podľa ktorého 
budú cyklotrasu oddeľovať 
„nové, bezpečnejšie, mes-
totvornejšie a krajšie odde-
ľovače“. Tie budú dostatočne 
vysoké, aby chránili cyklo-
trasu, a vďaka skosenej hrane 
na strane k cyklistom tiež pre 
nich bezpečnejšie. Zároveň 
však vďaka mäkšiemu mate-
riálu z recyklovaného plas-
tu, viacerým zabudovaným 
reflexným prvkom a skose-
ným hranám budú šetrnejšie 
k autám. Oddeľovače budú 
po novom osadené niekoľko 
desiatok centimetrov do cyk-
lotrasy v tých najširších úse-
koch. „Rozšírená cesta tak 
bude komfortnejšia pre vo-
dičov, cyklotrasa však bude 
naďalej bezpečná a dostatoč-
ne široká aj pre komfortnú 
jazdu cyklistov vedľa seba 
a pre bezpečné obiehanie,“ 
uzavrel Vallo, ktorý tiež avi-
zuje doladenie niektorých 
prvkov vodorovného zna-
čenia tak, aby „nemohli byť 
akékoľvek pochybnosti o ich 
správnosti.“  (ak)

2 Čo nás čaká
v tomto roku?
Dopravná infraštruk-
túra, modernizácia ve-
rejných priestranstiev 
aj nájomné bývanie 
- to sú priority mesta
na najbližšie mesiace.
Primátor Matúš Vallo
nám plány predstavil
bližšie.

10 Rýchlejšie
a pohodlnejšie

 Flotila Dopravného 
podniku sa rozrastie 
o nové moderné ME-
GAelektričky, ktoré
naraz odvezú takmer
400 cestujúcich. Skve-
lých noviniek je však
viac.

11 Veľvyslanec
spája susedov
V centre mesta je 
množstvo domov 
s vnútroblokmi, no len 
máloktorý je miestom 
konania tak príjem-
ných podujatí, aké 
organizuje Ladislav 
Volko.

23 Jeho stavby 
 poznáte

Pred pár dňami uply-
nulo 120 rokov od na-
rodenia významného 
bratislavského archi-
tekta a maliara. Pre-
čítajte si príbeh Her-
mana Kvasnicu, ktorý 
celý život prežil v dra-
matických zvratoch.

ZADARMO 
Noviny o živote v Bratislave sú 
distribuované každý mesiac 
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)

INFORMUJTE SA TU:
Antolská 4, Bratislava 85107 
+421 902 605 900 | info@doktormartin.sk 
www.doktormartin.sk 

Navštívte Dr. Martin zubnú kliniku a objednajte 
sa na BEZPLATNÉ VSTUPNÉ VYŠETRENIE!

KONIEC PROBLÉMOM S VAŠOU PROTÉZOU! 
VĎAKA MINIIMPLANTÁTOM BUDETE MAŤ OPÄŤ DÔVOD NA ÚSMEV!

Zavolajte na 0902/605 900 a získajte bezplatné informácie!

inzercia_proteza_3.indd 1 14.9.2016 23:31:29

Nevyhadzujte
knihy

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701 786

Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

Ako huby po daždi
Bratislava sa mení pred oča-
mi. Vo všetkých kútoch sa 
čosi obnovuje a ako huby 
po daždi vyrastajú aj celkom 
nové projekty.
Ak by sme chceli, pokojne by 
sme im mohli venovať celé 
číslo novín. Downtown Yards, 
Ovocné sady, Slnečnice, Sky 
Park, Nesto, Millhaus, Zwirn 
či Metropolis - to všetko sú 
názvy, ktoré nám ešte nedáv-
no nič nehovorili, no dnes už 
sú (alebo sa čoskoro stanú) 
známym bodom na mape mes-
ta. V podhradí vzniká celkom 
nová štvrť Vydrica, v pláne 
je transformácia Pasienkov, 
mení sa areál po zaniknutej 
fabrike Palma a zelenú tiež 
dostalo Nové Lido, takže sa 
centrum Bratislavy v najbliž-
ších rokoch rozšíri na pravý 
breh Dunaja. Každá výstavba 
si však vyžaduje svoje obete, 
a tak sa aj názory na nové 
projekty rôznia. Niektoré sa 
vďaka ich dizajnu či účelu 
verejnosti páčia viac a iné 
menej. Mnoho ľudí sa však 
akosi automaticky stavia 
proti všetkému novému. Už 
antic kí filozofi pritom vedeli, 
že „dvakrát do tej istej rieky 
nevstúpite“ a svet je v neustá-
lom pohybe, čo platí aj o kaž-
dom meste vrátane nášho.
Skúsme dať občas šancu aj 
novinkám, možno nás príjem-
ne prekvapia.
 Vaše

BRATISLAVA
V uplynulom čísle sme pri-
blížili projekty, na ktoré je 
primátor hrdý a podarilo 
sa mu ich v roku 2024 zre-
alizovať. V novom roku sa 
chce sústrediť na dopravnú 
infraštruktúru, moderni-
záciu a obnovy verejných 
priestranstiev, ako aj ná-
jomné bývanie. 
Za najvýznamnejší dopravný 
projekt primátor Matúš Vallo 
považuje petržalskú električ-
ku. Predĺženie električkovej 
trate a vybudovanie približ-
ne štvorkilometrovej novej 
radiály od súčasnej koneč-
nej zastávky Jungmannova 
po zastávku Janíkov dvor je 
podľa neho kľúčovým pre 
zlepšenie verejnej hromadnej 
dopravy v Petržalke. Efektív-
nejšie sa tak prepojí najväč-
šie slovenské sídlisko s cen-
trom mesta. Po dokončení 
projektu a spustení električky 
mesto predpokladá výrazné 
odbremenenie autobuso-
vej a individuálnej dopravy 
na Moste SNP, prípadne na 
moste Apollo. Dobudovaním 
doplnkovej infraštruktúry, 
ktorou je napríklad segrego-
vaná cyklotrasa pozdĺž celej 
trate, ktorá spojí Petržalku 
cez Starý most s centrom, sa 
predpokladá aj zvýšený záu-
jem o cyklistickú dopravu, čo 
znova zvýši význam Starého 
mosta ako najdôležitejšieho 
priameho dopravného pre-
pojenia Petržalky so Starým 
Mestom a ostatnými časťami 
Bratislavy.
Po dokončení petržalskej 
električky chce hlavné mesto 
presunúť všetky plánovacie 
a obstarávacie kapacity ma-
gistrátu na ďalšiu dôležitú 
dopravnú stavbu v Bratisla-
ve, ktorou je rekonštrukcia 
Ružinovskej radiály. Zároveň 
naďalej pokračuje v projekte 
električkovej trate Pribino-
va-Košická a rozpracovaný je 
naďalej aj projekt predĺženia 
električkovej trate na Bory. 

Okrem električkových pro-
jektov je dôležitým a aktuál-
ne realizovaným projektom aj 
komplexná modernizácia vra-
kunského mosta na Hradskej, 
ktorý už dlhšie nebol v dob-
rom stave. Jeho komplexná 
modernizácia si vyžiadala 
úplné rozobratie celého mosta 
aj nosných pilierov. „Robíme 
všetko pre to, aby bolo toto 
dôležité dopravné prepojenie 
Vrakune so zvyškom mes-
ta čo najskôr zrealizované, 
a najmä bezpečné,“ reagoval 
pre Bratislavské noviny pri-
mátor hlavného mesta. 
Na okraji záujmu určite 
v tomto roku nebude ani soci-
álna oblasť. V rámci nej a do-
stupného bývania sa bude 
pokračovať v začatých pro-
jektoch výstavby nájomných 
bytových domov. Predpokla-
dá sa ukončenie a kolaudá-
cia bytového domu na Mu-
chovom námestí, ktorý bude 
pozostávať celkovo zo 103 
nájomných alebo náhradných 
nájomných bytov. V druhej 
etape projektu s druhou by-
tovkou pribudne ďalších 
približne 50 nájomných 
bytov, a tiež dvojpodlažné 
parkovisko pod bytovým 
domom. Mesto očakáva, že 
prví nájomníci sa budú môcť 

nasťahovať už najbližšiu jar. 
„Rozpracovaných máme aj 
ďalších sedem projektov, 
realizáciou ktorých by do 
bytového fondu mohlo v na-
sledujúcich rokoch pribudnúť 
vyše 400 bytov,“ upozorňuje 
Matúš Vallo. 
Z projektov týkajúcich sa 
obnovy verejných priestorov, 
ktoré by radi realizovali v na-
sledujúcom, prípadne ďal-
šom roku, možno spomenúť 
priestor v okolí Domu služieb 
v Dúbravke alebo priestor pri 
Vozovni v Krasňanoch. Kľú-
čová je pre mesto aj obnova 
Kochovej záhrady, obnova 
skleníkov v Prügerke, revi-
talizácia okolia jazera Rohlík 
či obnova ďalšieho priestran-
stva v rámci projektu Živé 
miesta, tentokrát umiestnené-
ho v okrajovej mestskej časti 
Vajnory, konkrétne priestoru 
pri križovatke ulíc Za farou 
a Kataríny Brúderovej.
Pokračovať bude mesto 
aj v obnove komunikácií. 
V tomto roku Bratislavčanky 
a Bratislavčanov čaká veľká 
modernizácia Šancovej uli-
ce v úseku od Smrečianskej 
až po Trnavské mýto, kde 
v koordinácii s SPP distri-
búciou a BVS dôjde okrem 
položenia tzv. tichého asfal-

tu aj k výmene podzemných 
inžinierskych sietí, aby sa do 
budúcna predišlo poruchám 
a rozkopávkam vozovky. 
Oprava a kompletné ukonče-
nie prác by malo byť hotové 
do konca letných prázdnin 
2025.  Modernizáciou by 
mali prejsť napríklad chodní-
ky na Námestí SNP, Mýtnej 
ulici či  Biskupickej ulici. 
Plánuje sa tiež začať s reali-
záciou projektu prestupných 
uzlov, kde modernizáciou 
prejdú najviac frekventované 
zastávky MHD. Modernizo-
vať by sa napríklad mala za-
stávka MHD Pod stanicou na 
Šancovej ulici alebo zastávka 
MHD Nemocnica Kramáre 
na Limbovej ulici. A napokon 
aj v tomto roku  sa bude inten-
zívne pokračovať na príprave 
ďalších zón, ako je sídlisko 
Pošeň v Ružinove. Spúšťať 
sa budú ďalšie zóny regulo-
vaného parkovania v meste 
PAAS. Okrem Ľudovej štvrte 
- Zátišie v Novom Meste sa 
na nový systém parkovania 
pripravuje sídlisko v Lama-
či, Dlhé diely v Karlovej Vsi 
a ďalšie časti Bratislavy. Re-
zidentov mesto upozorní na 
zmeny. Včas ich bude infor-
movať o prípravách, novom 
dopravnom značení a násled-
nom spúšťaní zón, aby sa ve-
deli zariadiť.  (lb)
 Foto: BSK

Tieto zmeny 
čakajú Bratislavu v roku 2025
Primátor Matúš Vallo:

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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Dopravná infraštruktúra, modernizácia verejných 
priestranstiev aj nájomné bývanie  to sú podľa Valla prio-
rity mesta na tento rok.

BRATISLAVA
Magistrát v spolupráci 
s Metropolitným inštitútom 
Bratislavy začal od roku 
2022 v rámci programu 
Mesto pre deti postupne 
meniť okolie škôl. V naj-
bližšom období sa zlepšenia 
bezpečnosti dočká ďalších 
vyše 7 700 žiakov.
„V okolí mnohých škôl 
vznikajú často kompliko-
vané, niekedy až chaotické 
a nebezpečné situácie, keď 
sa v strese ranného zhonu 
pohybuje v relatívne malom 
priestore veľké množstvo 
detí, rodičov aj áut. Preto 
sme tieto situácie zača-
li riešiť spôsobom, ktorý 
je overený aj v mnohých 
iných mestách vo svete. 
Na základe úspechov pro-
jektov zrealizovaných na 
prvých školách sme minulú 
jeseň spustili úplne nový 
Prihláškový program Mesta 
pre deti, do ktorého sa moh-
la prihlásiť ktorákoľvek 
škola v Bratislave,“ uviedol 

primátor Matúš Vallo. Prob-
lémy, ktoré školy v prihláš-
kach opisovali najčastejšie, 
boli najmä chýbajúce prie-
chody pre chodcov, cyk-
lotrasy, drop off zóny na 
rýchle vyloženie detí z auta 
a celkovo chaotická a ne-
bezpečná dopravná situácia.
Do výzvy sa prihlásilo cel-
kovo 34 škôl, z ktorých 
dvadsiatka prejde úpravou. 
Kritériá pri výbere zahŕňali 
aktuálnu dopravnú situáciu, 
počet žiakov, podporu okoli-
tej komunity i realizovateľ-
nosť zmeny. Vybrané školy 
v nasledujúcom období čaká 
spolupráca s Metropolitným 
inštitútom Bratislavy na hľa-
daní a následne realizácii 
konkrétnych riešení, ktorých 
výsledkom bude vyššia bez-
pečnosť v ich okolí. Do tejto 
spolupráce budú okrem za-
mestnancov a žiakov zahrnu-
tí aj obyvatelia z okolia školy 
a účastníci dopravy. V pro-
jekte je totiž nemenej dôleži-
tý komunitný rozmer - počas 

plánovania sa teda budú stre-
távať deti, rodičia, učiteľský 
zbor a vedenie školy spolu so 
susedmi, hovoriť o tom, čo 
ich trápi, a hľadať spoločne 
riešenia.
Partnerom projektu Mesto 
pre deti je americká filantro-
pická spoločnosť Bloomberg 
Associates, ktorá poskytuje 
bezplatné odborné konzultá-
cie Metropolitnému inštitútu 
Bratislavy aj samotnému ma-
gistrátu. „Dopravné nehody 
sú hlavnou príčinou smrti 

mladých ľudí na celom svete. 
Bezpečnosť v doprave preto 
musí byť dôležitou súčasťou 
stratégie verejného zdravia 
v každom meste,“ povedala 
Janette Sadik-Khan, býva-
lá komisárka pre dopravu 
mesta New York a aktuálne 
riaditeľka dopravy v Bloom-
berg Associates, podľa kto-
rej „spustenie a rozsah tohto 
programu stavia Bratislavu 
do pozície globálneho lídra 
v oblasti bezpečnosti.“ (ak)
 Foto: Magistrát

Mesto pre deti: Okolie ďalších škôl bude krajšie a bezpečnejšie

Medzi vybranými školami 
pre rok 2025 sú:  
ZŠ s MŠ Milana Hodžu,  
ZŠ Karloveská, ZŠ Kremeľ-
ská, ZŠ Kataríny Brúderovej, 
ZŠ s MŠ Cádrova, ZŠ s MŠ 
Hargašova, ZŠ s MŠ Trnková, 
Spojená škola Gercenova, 
 ZŠ s MŠ Marie Montessori, 
ZŠ I. Dérera (Jelenia),  
ŠZŠ s MŠ Karpatská, ZŠ 
s MŠ Dubová, ZŠ Bieloruská, 
ZŠ Edulienka, ZŠ Vetvárska, 
MŠ Teplická, ZŠ Waldorfská, 
MŠ Búdková, MŠ Funiversi-
ty – Horský park a SOŠ 
Račianska.

Veľká premena na Vazovovej ulici v rámci projektu Mesto 
pre deti, nové usporiadanie križovatky je bezpečnejšie.

Pred Po

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 30 rokov
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Vzácny vtáčik

BRATISLAVA
Zima síce láka na prechádz-
ky v prírode o čosi menej 
než iné ročné obdobia, prá-
ve teraz sa však počas nich 
dajú pozorovať aj zvieratá, 
aké sa u nás po zvyšok roka 
nevyskytujú. Medzi naj-
vzácnejších, avšak pravi-
delných zimných hostí patrí 
aj murárik červenokrídly.
Murárik je väčší ako vra-
bec a pri šplhaní pravidelne 
rozťahuje svoje farebné čer-
veno-čierno-biele krídla. Je 
viazaný na skalné prostredie, 
bralá a steny. „Ideálne je, ak 
sú členité, s dostatkom úkry-
tov pre hmyz, s trsmi skalnej 
vegetácie,“ vysvetľuje Michal 
Noga z Mestských lesov. Vo 
vysokohorskom prostredí, 
kde sú v tomto ročnom ob-
dobí silné mrazy a na skalách 
viac ľadu a snehu, nie sú pre 
zimovanie murárikov vhodné 
podmienky, a tak sa presúva-
jú nižšie. Vidieť ich môžete 
napríklad aj na Devínskej Ko-
byle alebo v okolí hradu De-
vín, odkiaľ sa vytratia v mar-
ci, aby letné obdobie opäť 
trávili vo vysokých horách. 
Na celom Slovensku hniezdi 
len 15 - 30 párov, muráriky 
teda patria medzi naše naj-
vzácnejšie hniezdiace druhy 
a v Bratislave máme veľké 
šťastie, že svojou návštevou 
poctia aj nás. (TASR, ak)
 Foto: Bohuš Číčel, SOS/
 BirdLife Slovensko

Výber tých najkrajších a najorigi-
nálnejších prác prebiehal začiatkom 
februára na Fakulte architektúry a di-
zajnu STU v Bratislave. Tu sa stretli 
organizátori, partneri a podporova-
telia projektu a vyberali tie najkraj-
šie a najoriginálnejšie diela. Nemali 
to vôbec ľahké, pretože žiaci si dali 
záležať a ich práce hýrili nápadmi, 
farbami, originálnym a precíznym 
spracovaním témy. 11. ročník pro-
jektu bol zameraný na tému „Zo sta-
rého nové“ a výtvarné práce značne 
reflektovali túto problematiku. Žiaci 
zobrazovali svoju predstavu obnovy 

budov zo svojho okolia a tejto úlohy 
sa zhostili bravúrne.
Organizátor projektu OZ EURO-
ARCH pôvodne ohlásil, že porota 
vyberie 20 najzaujímavejších prác. 
Nakoniec sa rozhodol oceniť až 22 
výtvarných prác a porota na ocenenie 
vybrala 3 práce na hlavné ceny, 2 prá-
ce na špeciálne ceny, špeciálnu cenu 
organizátora, špeciálnu cenu autorky 
projektu a 15 cien partnerov a podpo-
rovateľov projektu. 
Dvojdňový výlet do Bratislavy čaká 
na ocenených žiakov už v apríli. Jeho 
súčasťou bude slávnostné vyhlásenie 

výsledkov súťaže, ktoré sa uskutoční 
11. apríla 2025 v kinosále SNG, a na 
druhý deň čaká deti tematická vy-
chádzka po architektúre Bratislavy, 
pričom časť trasy absolvujú aj vlá-
čikom Blaváčikom. Počas celej vy-
chádzky ich budú sprevádzať odbor-
níci na architektúru a stavebníctvo, 
ktorí im odpovedia na všetky zvedavé 
otázky a predstavia im architektonic-
ké bohatstvo Bratislavy.

Deti a architektúra: Spoznávanie 
krás architektúry cez tvorivosť
Osvetovo-vzdelávací projekt Deti 
a architektúra učí deti vnímať krásu 
architektúry a spoznávať rozdiely 
medzi kvalitnou a nekvalitnou archi-
tektúrou. Predstaviť im zakladateľov, 

ale aj významných tvorcov architek-
túry. Prostredníctvom interaktívneho 
e-kurzu, ktorého vyvrcholením je 
výtvarná súťaž, sa do projektu za-
pája ročne takmer 800 škôl a vyše  
15-tisíc žiakov základných, základ-
ných umeleckých škôl a 8-ročných 
gymnázií vo veku 10-16 rokov. Takto 
už 11 rokov vzdeláva mladých ľudí 
o rôznorodých architektonických té-
mach, ako sú zakladatelia slovenskej 
modernej architektúry, vysoké budo-
vy, mosty, zelené mestá, výnimočné 
školy, zelená architektúra a staveb-
níctvo, čo boli témy predchádzajúcich 
ročníkov. Aktuálny ročník sa zameral 
na obnovu, konverziu a rekonštruk-
ciu budov pod názvom „Zo starého 
nové“. 

očarili porotcov osvetovo-vzdelávacieho 
projektu Deti a architektúra 

Neuveriteľná kreativita mladých talentov 
sa ukázala aj tento rok v rámci 11. ročníka 
výtvarnej súťaže k projektu Deti a architek-
túra. Viac ako 600 diel, ktoré zaslali rodičia 
a učitelia detí z celého Slovenska, zaplavili 
porotcov svojou originalitou, farebnosťou 
a fantáziou. Na výkresoch deti zobrazili  
pôvodné objekty, ktorých obnovu navrhovali  
vo svojich prácach, a nechýbali ani krátke 
príbehy týchto budov, popisy ich histórie  
alebo možnosti ich kreatívneho využitia.

Diela detí na tému „Zo starého nové“

Pokračovanie zo str. 1

NOVÉ MESTO
Ak ste na Pasienky v mi-
nulosti chodili a dôverne 
ich poznáte, po novom vás 
čakajú veľké zmeny, ktoré 
určite privítate. Halu vyno-
vili doslova od stropu až po 
podlahu.
Najväčšou a z pohľadu 
fungovania plavárne kľú-
čovou bola rekonštrukcia 
strojovne, kam prúdi voda, 
aby sa filtrovala, zohriala 
a následne vrátila späť do 
bazéna. Dnes sa už na to 
využíva špičková nemecká 
technológia a moderné fil-
tre dokážu podľa architekta 
Reného Kosmana vodu pri-
chádzajúcu z bazéna vyčis-
tiť až na pitnú, pred rekon-
štrukciou však v strojovni 
ešte fungovalo pôvodné za-
riadenie. To znamená, že 
napríklad výmenníky tepla 
boli oproti súčasným mo-
derným niekoľkokrát väč-
šie, no zároveň viacnásob-
ne menej účinné a navyše 
drahšie na prevádzku. „Na 
rekonštrukciu strojovne 
sa nám podarilo získať do 
milióna eur z Fondu na 

podporu športu a príspevok 
hlavného mesta. Následne 
sa rozbehli ďalšie procesy, 
ktoré sa už týkali aj rekon-
štrukcie samotnej bazé-
novej haly,“ priblížil nám 
riaditeľ STaRZ-u Ladislav 
Križan.
Práve pri bazéne sa udiali 
zmeny, ktoré si návštevní-
ci plavárne všimnú najviac. 
Podlahu pokrýva protišmy-
ková dlažba - gres, na do-
tyk drsná ako jemný brúsny 
papier. Radiátory nahradilo 
podlahové kúrenie, nové 
sú aj všetky okná a odtok 
vody z okolia bazéna za-
bezpečuje žľab. Minimálne 
využívané sedadlá z tri-
búny zmizli, a vznikol tak 
priestor, ktorý bude slúžiť 
okrem divákov aj samot-
ným plavcom. Miestnosť 
s výhľadom na bazén (pô-
vodne určená športovým 
komentátorom) by sa mala 
zmeniť na samoobslužnú 
kaviareň a vo foyer pla-
várne na poschodí nájdete 
v budúcnosti okrem pok-
ladne aj sieň slávy sloven-
ského plávania.
Renováciou prejde tiež ex-
teriér. „V ďalšej etape by 

sme chceli zrekonštruovať 
vonkajší plášť plavárne, 
dobudovať relaxačnú časť 
a posilňovňu a prepojiť 
oba bazény. Návštevníci 
by sa po celom areáli po-
hybovali s jednými hodin-
kami tak, ako to poznáte 
z moderných akvaparkov“, 
vysvetľuje René Kosman. 
Najmä počas letných me-
siacov sa interiér plavárne 
prepojí s vonkajšími čas-
ťami, kde návštevníci náj-
du ležadlá a zeleň. „Terasa 
je kľúčovým prvkom, aby 
plaváreň mohla byť otvo-
rená aj v lete a zaradila sa 
do siete k našim letným 
kúpaliskám,“ uzatvára 
Križan. (ms)
 Foto: ms

Prešli sme sa po zrekonštruovanej plavárni  
Pasienky, bazén už napustili vodou

Riaditeľ STaRZu Ladislav Križan a architekt René Kos-
man (zľava) pred obnoveným 50metrovým bazénom

Konečným cieľom rekonštrukcie je prepojiť celý komplex 
tak, aby ste ho prešli suchou nohou.

V ďalšej etape je v pláne aj rekonštrukcia vonkajšieho 
plášťa plavárne.

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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Králi športu

BRATISLAVA
Prestížna novinárska an-
keta Športovec roka 2024 
pozná víťazov a nás veľmi 
teší, že sa na tých najvyš-
ších priečkach umiestnili 
práve Bratislavčania.
Anketu jednoznačne ovládol 
vodný slalomár Matej Be-
ňuš, jediný slovenský medai-
lista z letných olympijských 
hier v Paríži. Bronz z C1 mu 
v hlasovaní športových novi-
nárov vyniesol 1323 hlasov, 
čo je len o jeden menej ako 
rekord Petra Sagana z roku 
2017. Člen Športového cen-
tra polície a ŠKP Bratislava 
sa v najlepšej desiatke anke-
ty ocitol štvrtýkrát, doteraz 
bol najvyššie piaty. Najlep-
ším kolektívom sa stala pä-
tica tenistiek, ktoré vybojo-
vali druhé miesto v Pohári 
Billie Jean Kingovej. Veľkú 
zásluhu na tomto fantastic-
kom úspechu mala aj Tenist-
ka roka 2024 a absolventka 
športového gymnázia na 
Ostredkovej ulici Rebecca 
Šramková, ktorá vyhrala 
svoje zápasy v osemfinále, 
štvrťfinále i v semifinále. 
Za Športovú legendu bol 
počas slávnostného galave-
čera v Opere Slovenského 
národného divadla vyhlá-
sený krasokorčuliar Jozef 
Sabovčík, tretí zo zimných 
olympijských hier v Sara-
jeve a dvojnásobný majster 
Európy. Bratislavský rodák 
v roku 1986 skočil ako prvý 
na medzinárodnej súťaži 
štvoritý skok a dodnes patrí 
k najväčším osobnostiam 
svetového krasokorčuľova-
nia. (bn)
 Foto: TASR

dá zvládnuť viac, ako som 
si vôbec vedela predstaviť. 
Vždy som túžila plávať celý 
rok a teraz sa mi to poda-
rilo. Zdvihlo mi sebavedo-
mie, ukázalo cestu k špor-
tovaniu, k preplávaniu La 
Manche. Vďačím mu za 
veľa.
Jozef Kákoš: Milujem plá-
vanie a leto! Jeseň bola pre 
mňa vždy spojená s tým, že 
pri plávaní som sa musel ne-

dobrovoľne presunúť z jaze-
ra do krytého bazénu. Počas 
jednej nadpriemerne teplej 
jesene som si povedal, že bu-
dem chodiť plávať do jazera 
čo najdlhšie. Najskôr som si 
dal za cieľ vydržať do konca 
septembra. Keďže voda bola 
vtedy ešte stále príjemná, po-
sunul som svoj cieľ do naro-
denín, ktoré mám v polovici 
októbra. Následne som ho 
opäť presunul na Všetkých 

svätých a začiatkom novem-
bra som si nakoniec pove-
dal, že to asi fakt zvládnem 
aj počas celej zimy. Nemal 
som teda žiaden veľký cieľ 
začať otužovať a ani som 
neuvažoval nad inými bene-
fitmi otužovania, no tie sa po-
stupne objavili samé. Okrem 
skvelého pocitu, že leto sa 
mi predĺžilo až do neskorej 
jesene, mám rád ten pocit, že 
človek je schopný prekonať 
sa a posunúť svoje hranice. 
Otužovanie so sebou prináša 
väčšiu odolnosť voči rôznym 
virózam v zime. A ten pocit, 
že ste vo vode, keď okolo vás 
je sneh a zima, je neopakova-
teľný. 

Aká je tohtoročná zima pre 
ľudí bez domova a ako im 
v Depaul Slovensko pomá-
hate?
Jozef Kákoš: Naša nízkopra-
hová nocľaháreň sv. Vincenta 
má kapacitu 200 – 220 ľudí. 
Táto kapacita je naplnená 
každý deň už od začiatku 
jesene. V Depaul Slovensko 
poskytujeme nocľah, teplú 
stravu, ošatenie, základné 
ošetrenie, sociálne poraden-
stvo a pomoc pri hľadaní prá-
ce, bývania či pri vybavovaní 
dokladov. Navštevujeme ľudí 
v teréne, ktorí žijú v chatkách 
a opustených budovách a zis-
ťujeme, čo by potrebovali 
a ako im vedia naši sociálni 
pracovníci pomôcť. Naše za-
riadenia, vrátane nocľahárne, 
sú počas sviatkov otvorené aj 
počas dňa, pretože počas voľ-
ných dní sa ľudia nemajú kde 
zohriať.

Ako vieme počas zimy po-
môcť ľuďom na ulici my?
Jozef Kákoš: Buďme počas 
zimy viac všímaví k ľuďom 
na ulici. Ak uvidíme človeka 
vonku, môžeme sa opýtať, 
čo by potreboval - možno je 
to čaj, teplé oblečenie, deka, 
rozhovor, pomoc s nasme-
rovaním na sociálnu službu 
v okolí. Ak vidíme človeka 
na ulici a nereaguje, nevá-
hajme a zavolajme pomoc 
na čísle 155 alebo 112. Ko-
munikujme so záchranármi 
a ostaňme pri človeku do 
príchodu zdravotnej pomo-
ci. Darovať teplo a bezpečie 
môžete aj prostredníctvom 
adresnej pomoci. Vďaka 
symbolickej adopcii postele 
na www.adoptujsipostel.sk 
môžete pomôcť ľuďom bez 
domova s návratom do spo-
ločnosti a žiť dôstojný život. 
Ďakujeme každému, komu 
život ľudí bez domova nie je 
ľahostajný.

Čo by ste odkázali ľuďom, 
ktorí váhajú, či pomôcť ľu-
ďom bez domova?
Soňa Rebrová: Každý sa 
môžeme ocitnúť v podobnej 
situácii. Možno niečo nech-
tiac podpíšeme v slabej chví-
li, možno nás o domov oberú 
príbuzní, možno choroba, 
možno psychické zdravie. 
Niektorým ľuďom možno 
takýto život aj vyhovuje, ale 
niektorí túžia po šanci na lep-
ší život. Je škoda im ju nepo-
núknuť - nestojí nás to veľa 
a pre nich môže znamenať 
mnoho. (bn)
 Foto: Depaul Slovensko

PLYNULÁ VÝMENA BÝVANIA 

NÁJDEME VÁM NOVÉ BÝVANIE 

ZAPLATÍME ZÁLOHU NA KÚPU NOVEJ NEHNUTEĽNOSTI

ODKÚPIME VAŠE BÝVANIE, ABY STE MALI FINANCIE NA NOVÉ

ŽIADNE SKRYTÉ POPLATKY, ŽIADNE NEISTOTY 

Jakub Kozmon
0951 590 282
kozmon@rbmc.sk

RIEŠIME BÝVANIE

Príďte fandiť našim
ŠPORTOVÉ PODUJATIA V MESTE:

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaují-
mavé športové stretnutia, 
ktoré sa konajú na domá-
cej pôde bratislavských 
tímov. Dátumy sa môžu 
v priebehu mesiaca meniť, 

preto si ich vopred overte 
na ich webovej stránke. 
Ak viete o ďalšom zaují-
mavom podujatí pre špor-
tových fanúšikov, napíšte 
nám na redakcia@banovi-
ny.sk. (bn)

Hokej
5. 3., 18.00 h TEBS Bratislava -  HK Skalica (2. liga)
7. 3., 18.00 h HC Slovan Bratislava - HC Košice (1. liga)

* Ďalšie zápasy HC Slovan Bratislava v play-off 
určia až konečné výsledky 1. ligy.

Futbal
9. 3., 10.30 h FC Petržalka - MFK Stará Ľubovňa (2. liga)
9. 3., 10.30 h FK Rača - ŠKF Sereď (3. liga)
15. 3., 14.30 h FK Inter Bratislava
 FK Slovan Duslo Šaľa (3. liga)
16. 3, 10.30 h ŠK Slovan Bratislava B - FK Pohronie (2. liga)
20. 3., 20.45 h Slovensko - Slovinsko (play-off Ligy národov)
23. 3., 10.30 h FK Rača - MŠK Martin (3. liga)
26. 3., 15.00 h FK Inter Bratislava - RSC Hamsic Acadamy 
Banská Bystrica (3. liga)
29. 3., 15.00 h FC Petržalka 
 FK MŠK Považská Bystrica (2. liga)
30. 3., 10.30 h FK Rača - TJ Tatran Krásno nad Kysucou (3. liga)

* Ďalšie zápasy ŠK Slovan Bratislava v skupine o titul 
určí až rozpis podľa výsledkov prvej ligy.

Basketbal
5. 3., 20.00 h Slovan Bratislava - MBK Ružomberok (1. liga ženy)
8. 3., 17.00 h BK Inter Bratislava - Patrioti Levice (1. liga)
11. 3., 18.00 h BK Inter Bratislava - Iskra Svit (1. liga)
15. 3., 17.00 h ALL STAR GAME v Gopass Aréne
29. 3., 17.00 h BK Inter Bratislava - BC Komárno (1. liga)

* Ďalšie zápasy BK Inter Bratislava v play-off 
určia až konečné výsledky 1. ligy.

Hádzaná
8. 3., 18.00 h ŠKP Bratislava - HK Košice (1. liga)
22. 3., 18.00 h ŠKP Bratislava - Tatran Prešov (1. liga)

Volejbal
5. 3., 18.00 h VKP Bratislava - UKF Nitra (1. liga ženy)
8. 3., 18.00 h VKP Bratislava - VO TJ Myjava (1. liga muži)
8. 3., 17.00 h Slávia Bratislava - VKP Bratislava (1. liga ženy)
12. 3., 18.00 h VKP Bratislava - UNIZA Žilina (1. liga ženy)
15. 3., 18.00 h Slávia Bratislava - UKF Nitra (1. liga ženy)

Vodné pólo
29. 3., 18.00 h Slávia Bratislava - Hornets Košice (1. liga)

Dostihy
5. 4., 14.00 h 1. dostihový deň - 52. Jarná cena Petržalky 

Maratón
6. 4., 20. ročník ČSOB Bratislava Maratón 2025

BRATISLAVA
Nezisková organizácia De-
paul Slovensko aj tento rok 
zorganizovala charitatívne 
otužovanie s názvom Do
broborci. Cieľom podujatia 
je vyjadriť solidaritu ľu-
ďom bez domova, ktorí sú 
chladu vystavení dlho a ne-
dobrovoľne.
Záštitu nad podujatím pre-
vzala slovenská ľadová plav-
kyňa, spisovateľka, filantrop-
ka a bývalá novinárka Soňa 
Rebrová, ktorá sa venuje otu-
žovaniu, ako druhá Slovenka 
preplávala kanál La Manche 
a naďalej inšpiruje ostatných. 
Spolu s riaditeľom Depaul 
Slovensko Jozefom Kákošom 
priblížili, v čom vidia hlbšie 
paralely medzi životom na 
ulici a otužovaním.

Pani Rebrová, pred ne-
dávnom ste vydali knihu 
DOKÁŽEŠ TO!, v ktorej 
hovoríte o vašich skúsenos-
tiach s otužovaním, ale aj 
o tom, ako môžeme zvlád-
nuť náročné výzvy v živote. 
V knihe približujete riziká 
podchladenia: „Podchlade-
nie nehrozí len pri mínuso-
vých teplotách, ale dokonca 

aj pri teplote nad nulou, ak 
je človek zle oblečený alebo 
mokrý, prípadne starší a je 
v studenom prostredí dlho.“ 
Znie to, akoby ste opisovali 
deň človeka na ulici. Vidíte 
medzi otužovaním a živo-
tom na ulici paralely?
Soňa Rebrová: V niečom 
vieme nájsť paralely, v nie-
čom nie. Podobne ako otu-
žilci sú aj ľudia bez domova 
vystavení dlhodobo chladu. 
Avšak na rozdiel od nich my 
sa vieme ísť zohriať domov, 
vykúriť si auto, urobiť si 
horúci čaj, navariť poliev-
ku. Oni nič z toho často ne-
môžu. Ostáva im len jediné 
- vydržať tú zimu. Niekedy 
si pomáhajú alkoholom, čo 
môže ich situáciu ešte zhor-
šiť, pretože môžu zaspať na 
chladnej zemi a ešte viac sa 
podchladiť. Myslím si, že 
pre bežného človeka by bolo 
mimoriadne náročné vydržať 
jednu noc na ulici v zime. 
A to aj pre otužilca. Pretože 
vystaviť sa chladu krátkodo-
bo a dlhodobo je veľký roz-
diel.
Jozef Kákoš: Vystavenie sa 
chladu spúšťa v tele streso-
vú reakciu. Pri otužovaní 

odznie, keď vyjdete z vody 
a dostanete sa do tepla. Vý-
sledkom býva okrem dobré-
ho pocitu aj lepšia imunita 
otužilcov a iné zdravotné be-
nefity. Ľudia na ulici sú však 
chladu a stresu vystavení 
celé mesiace a roky, a to zá-
roveň nedobrovoľne. Dopa-
dy na ich život a zdravie nie 
sú pozitívne. Ľudia bez do-
mova nemajú vždy možnosť 
skryť sa pred zimou, prez-
liecť sa do suchého a teplé-
ho oblečenia, stráviť mra-
zivý deň alebo noc v teple. 
Okrem umrznutia im hrozí 
podchladenie, omrzliny, dlh-
šie hojenie rán či zhoršenie 
už existujúcich zdravotných 
komplikácií. Následky zimy 
niekedy vidíme až v lete 
a často ide o vážne stavy, 
najmä vo forme zle zhoje-
ných rán.

Počas posledných rokov na-
rastá na Slovensku záujem 
o otužovanie. Mnohým ľu-
ďom pomáha nielen na po-
silnenie imunity, ale aj ako 
psychohygiena. Čo dáva 
vám?
Soňa Rebrová: Otužova-
nie mi ukázalo cestu, že sa 

3 minúty pomáhajú, 24 hodín škodí: Čo majú spoločné otužilci a ľudia bez domova?

Charitatívnym otužovaním vyjadríte solidaritu s tými, ktorí sú vystavení chladu dlho 
a nedobrovoľne.

Soňa Rebrová sa Dobroborcom stala už vlani.

Matej Beňuš

Jozef Kákoš tvrdí, že rád prekonáva svoje hranice.
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Centrálne osadený park, ktorého vybudovanie sa 
uskutočnilo ešte v prvej etape, doplnil developer 
o priestor na komunitnú záhradu. Výrazný podiel 
zelene poskytuje okrem tieňa a celkového zlepše-
nia klímy v horúcich letných mesiacoch príjemný 
priestor pre trávenie voľného času. Či už s deťmi 
na ihrisku, pobytovej lúke, pri komunitnom grile 

alebo aktívne na cvičiacich strojoch. Ďalšími be-
nefitmi, ktoré klienti v tomto projekte ocenili, je 
verejná materská škola s kapacitou až 80 miest, 
skvelá dostupnosť, dopravné napojenie či široká 
vybavenosť modernými službami v bezprostred-
nom okolí. 

„Ovocné sady stavili na osvedčený koncept, kto-
rý spojil cenovo dostupné bývanie s prostredím 
podporujúcim prirodzené vytvorenie dobrej su-
sedskej komunity, a zároveň dostatočného súkro-
mia pre každého obyvateľa. Bývanie sme doplnili 
o predškolské zariadenie, moderné služby a zelené 
priestory pre posedenie, stretávanie sa a ďalšie ko-
munitné aktivity,“ charakterizuje projekt Pavel Pe-
likán, výkonný riaditeľ JTRE a dodáva, že už teraz 
tím JTRE pripravuje ďalšie projekty.

Generálnym dodávateľom oboch etáp bolo združenie 
renomovaných stavebných spoločností pod vedením 
STRABAG Pozemné staviteľstvo, s. r. o. spolu so 
SYTIQ, a. s. Vysokú kvalitu vyhotovenia projektu 
Ovocné sady Trnávka podčiarkol aj odborný ma-
nažment stavby, ktorý zabezpečovala spoločnosť 
TRISTEL s.r.o. Všetkým ďakujeme za spoluprácu 
a klientom želáme spokojné bývanie v ich novom 
domove. 

Aj druhá etapa projektu 
Ovocné sady je vypredaná

Úspešný projekt  
Ovocné sady od spo-

ločnosti JTRE ponúkol 
klientom na ploche 81-tisíc 

štvorcových metrov 1 027 
kvalitných jednoizbových 

až trojizbových bytov za 
najdostupnejšiu cenu na 
trhu. Skúsený developer 

spolu s architektmi z GFI 
stavili na jednoduchú, ale 

funkčnú architektúru a ve-
rejné priestory s výborný-

mi možnosťami na šport 
a relax tak, aby vytvorili 

produkt ponúkajúci kvalitu 
za rozumnú cenu.  

Tento koncept sa osvedčil 
a všetky byty si už našli 

svojich majiteľov.

Obnoviť chcú
aj radnicu
RUŽINOV
Mestská časť má pripra-
vený aj projekt rekon-
štrukcie bývalej radnice 
v Prievoze. Na obnovu 
chce získať externé finan-
covanie, vlastné zdroje na 
to podľa starostu Martina 
Chrena nemá.
„Už máme pripravený 
projekt, štúdiu jej rekon-
štrukcie, a teraz začíname 
pracovať na povoľovacích 
procesoch,“ skonštatoval 
Chren. Objekt bývalej starej 
radnice v Prievoze je podľa 
samosprávy ukážkou rané-
ho stupňa funkcionalistickej 
architektúry z roku 1932 so 
sochárskou výzdobou Alo-
jza Rigeleho. Chýbajúcu 
radnicu dal postaviť bývalý 
starosta a notár obce Prievoz 
Eduard Moller podľa pro-
jektu architektov Christiana 
Ludwiga a Augustína Danie-
lisa. Skolaudovaná a daná 
do užívania bola v auguste 
1932 a svojmu účelu slúžila 
až do roku 1946, keď bola 
obec Prievoz pričlenená 
k Bratislave. (TASR, ak)
 Foto: ak

RUŽINOVEC
Obľúbený areál s ťavou pri 
Štrkoveckom jazere by mal 
v najbližších rokoch zís-
kať novú podobu. Mestská 
časť Ružinov v spolupráci 
s Metropolitným inštitútom 
Bratislavy vyhlásili kra-
jinársko-architektonickú 
súťaž s cieľom komplexne 
revitalizovať celú plochu 
a jednotlivé objekty.
Areál oslávil nedávno polsto-
ročie, no tomu zodpovedá aj 
jeho stav. „Areál dlho nemo-
hol dostať žiadne investície, 

lebo nám nepatrili pozemky 
pod ním,“ vysvetľuje starosta 
Ružinova Martin Chren, pod-
ľa ktorého sa ich napokon po-
darilo od ministerstva vnútra 
získať, no za cenu viac ako 
600-tisíc eur. Vzhľadom na 
lokalitu, históriu a predpo-
kladaný rozpočet má teraz 
mestská časť ambíciu revi-
talizovať areál do podoby, 
v ktorej bude patriť medzi 
najatraktívnejšie na Sloven-
sku. Obnova by podľa sta-
rostu mala zahŕňať novú kon-
cepciu herných priestorov, 

zohľadňujúcu najmä súčasné 
požiadavky detí a mladých 
ľudí, ale aj premenu nevyu-
žívaných budov na komplex 
občianskej vybavenosti. 
V súčasnosti málo využívaný 
amfiteáter by mali nahradiť 
nové prepojené priestory pre 
toalety, šatne, správu bu-
dov, variabilný priestor pre 
podujatia či zónu pre gastro 
prevádzky. Rovnako je am-
bíciou zachovať čo najviac 
existujúcej zelene, zvýšiť jej 
kvalitu a staré, choré stromy 
nahradiť novými drevinami. 

Zelené plochy by sa mali 
rozšíriť na úkor spevnených 
plôch. Dvojkolová súťaž na 
dodávateľa by mala prebie-
hať v roku 2025, odhadovaná 
výška investície je 5 milió-
nov eur bez DPH. Projekt by 
mal byť financovaný z výzvy 
Ministerstva investícií, regi-
onálneho rozvoja a informa-
tizácie SR. „Našou víziou je, 
aby sa tu zabavil každý náv-
števník bez ohľadu na vek či 
zdravotný stav a zároveň tu 
našiel všetko, čo pokryje jeho 
základné potreby,“ uzavrel 
starosta Ružinova. (ak)
 Foto: Metropolitný 
 inštitút Bratislavy

RUŽINOV
Koniec rozpočtového pro-
vizória, ružinovskí poslanci 
schválili rozpočet na rok 
2025. Mestská časť bude 
hospodáriť so sumou viac 

ako 105 miliónov eur, z ktorej 
viac ako tretinu tvoria podľa 
starostu Martina Chrena in-
vestície.
„Ružinov bude tento rok hospo-
dáriť s rekordným rozpočtom. 
Jedným dychom však musím 
povedať, že aj keď je ten roz-
počet silno rozvojový, nie je to 
z vlastných zdrojov, ale vďaka 
tomu, že sme roky pripravova-
li čerpanie projektov z fondov 
EÚ. Tento rok by sa to čerpa-
nie malo začať,“ uviedol Chren. 
Mestská časť má podľa neho 
pripravených viacero projektov, 
kde má predschválené financie 
zo zdrojov integrovaných územ-
ných stratégií. Patrí medzi ne 
napríklad rekonštrukcia miestne-
ho úradu a chátrajúceho domu 
kultúry na Trnávke, ale aj úprava 

verejných priestorov, detských 
ihrísk a športovísk, obnova vnút-
roblokov či zelené opatrenia.
Mestská časť si zároveň zoberie 
nový investičný úver, ktorý 
použije na rozširovanie kapacít 
škôl a škôlok. Už čoskoro by sa 
malo napríklad začať s výstav-
bou nového pavilónu školy na 
Vrútockej ulici, ktorého kolau-
dácia je odhadovaná na začia-
tok roka 2026, a samospráva 
má v pláne aj kúpu dvoch ne-
bytových priestorov v dvoch de-
veloperských projektoch, ktoré 
by neskôr prestavala na škôlky. 
Starosta verí, že aspoň jednu 
z nich sa podarí otvoriť už tento 
rok v septembri. 
Pol milióna eur má mestská časť 
vyčlenených na architektonickú 
súťaž a projekt úplnej prestavby 

Areálu hier Radosť na Štrkovci, 
značnou investíciou má byť aj 
definitívne riešenie železničné-
ho priecestia na Ivanskej ceste. 
„Podjazd ani nadjazd sa tam 
vybudovať nedá. Dá sa však 
rozšíriť cesta, priechod pre 
chodcov a zo všetkých strán 
osadiť semafory spojené s vla-
kovou signalizáciou,“ uviedol 
Chren na sociálnej sieti. Rea-
lizáciu by malo zaplatiť mesto, 
Ružinov však má zabezpečiť 
projekt a stavebné povolenie. 
Okrem toho plánuje v oblasti 
dopravy mestská časť investo-
vať aj do realizačného projektu 
TIOP Ružinov, konkrétne do 
parkovacieho domu na súčas-
nom parkovisku na konečnej 
linky 39. (TASR, ak)
 Foto: BSK

Napriek náročným časom 
je rozpočet Ružinova podľa 
starostu Martina Chrena 
historicky najviac rozvojový.

Ružinovskí poslanci schválili rekordný rozpočet, 
hospodáriť budú s vyše 105 miliónmi eur

Areál hier na Štrkovci prejde nákladnou premenou

Ťava od Rastislava Miklánka je neodmysliteľným symbo-
lom areálu od jeho vzniku a ráta sa s jej zachovaním.
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STARÉ MESTO
„Som večný organizátor 
a stále ma to baví,“ hovo-
rí Ladislav Volko, ktorý 
pre svojich susedov kaž-
doročne pripravuje pekné 
podujatia. Energickému 
osemdesiatnikovi, mimo-
chodom, bývalému veľ-
vyslancovi v Indii, ktorý 
spolu s manželkou vedie 42 
rokov India klub, veríme 
i to, že práve vďaka jeho 
snahe sa podarilo obnoviť 
zničenú fasádu ich bytové-
ho domu. 
V centre nášho mesta je 
množstvo domov s vnút-
roblokmi, ktoré sú oázami 
pokoja v rušnom prostredí, 
tiež príjemnými miestami 
susedských stretnutí, no nie 
všade to takto funguje. 
Chce to aspoň jedného nad-
šenca a motivátora zároveň, 
napríklad Ladislava Volka, 
ktorý dobrý nápad dotiahne 
do konca.
Keď sa manželia Volkovci 
sťahovali pred vyše dvad-
siatimi rokmi z Petržalky 
do prvorepublikového bytu 
na Ulici 29. augusta, dom 
vraj vyzeral ako v najhoršej 
štvrti v New Yorku. „Fasá-
da celého baraku potrebo-

vala opravu, ale na to, aby 
sme si mohli vziať pôžič-
ku, sme potrebovali dvoj-
tretinový súhlas susedov. 
Toľko ľudí sa na schôdzi 
málokedy zíde, ako vy-
žaduje zákon, a predsa sa 
podarilo. Dokonca maliar 
Daniel Bidelnica, ktorý tu 
vtedy býval, pricestoval len 
kvôli tejto schôdzi z Prahy, 
kde mal vernisáž,“ spome-
nie Ladislav Volko, ktorý 
je zástupcom vlastníkov 
„svojho“ vchodu, a navyše 
koordinuje šéfov ďalších 
štyroch vchodov v dome, 
dohromady je v nich takmer 
stovka bytov.
Približne do dvoch rokov 
už bola fasáda vynovená, 
pričom aktívnejší susedia 
dali postupne do poriadku 
aj spoločný dvor. Nájdete 
tam lavičky i detské ihrisko 
s pieskoviskom a šmykľav-
kou, tiež trampolínu, na 
ktorú sa zložilo šesť rodín, 
jeden z oteckov zas prinie-
sol pingpongový stôl – ten 
počas komunitných podujatí 
slúži na servírovanie rôz-
nych dobrôt, ktoré susedia 
pripravia.
Súčasťou stretnutí, či už 
je to zimný vianočný punč 

alebo jarný majáles, sú 
i výstavy obrazov. Prvú 
„susedskú“ vernisáž v roku 
2012 mal práve výtvarník 
Bidelnica, no svojou tvor-
bou sa predstavili aj susedia 
Silvia Čierniková či Robert 
Hojsík. „Výstavu tu mala aj 
mimoriadna umelkyňa El-
víra Antalová, kedysi býva-
júca v našom dome, ktorej 
obrazy nám dala k dispozí-
cii jej dcéra, naša suseda. 
Na čakačke je i jej manžel, 
významný výtvarník Edu-
ard Antal. Úvod pripravil 
Bohumír Bachratý, ktorý 
uvádzal pred časom aj tvor-
bu svojej manželky, vyni-
kajúcej výtvarníčky Evy 
Bachra te j -Linhar tovej ,“ 
približuje Ladislav Volko. 
Na v poradí treťom sused-
skom majálese v roku 2023 
mal zas výstavu všeumelec 
Ivan Popovič. Bola úspeš-
ná, pár obrazov si dokon-
ca kúpili mladí obyvatelia 
domu. 
Program oboch podujatí 
býva vždy bohatý. „Najskôr 
mám ja ako starý deklamá-
tor príhovor, po ňom reci-
tujem napríklad z Rúfuso-
vých modlitbičiek, až potom 
otvárame výstavu.“ (Ešte 
sme nepovedali, že bývalý 
diplomat a publicista La-
dislav Volko píše aj poéziu 
po slovensky a po poľsky, 
zbierky mu vyšli vo viace-
rých jazykoch a v mnohých 
zahraničných antológiách, 
a po odchode z diplomacie 
sa začal znova venovať fil-
mu. V rámci medzinárodnej 
organizácie filmovej kritiky 
Fipresci zasadá v porotách 
medzinárodných filmových 
festivalov.)
Na dvore vystupuje i spe-
váčka ľudových piesní Sláv-
ka Horváthová, ktorá tiež 
býva v dome, a aby všetci 
všetko dobre počuli, o to sa 
zase stará ďalší zo susedov, 
profesionálny zvukár La-
dislav Loderer.

Keďže sa Ladislav Volko 
celý život venuje kultúre, 
medzi umelcami má veľa 
kamarátov. Vďaka tomu 
mohol na vlaňajšom Via-
nočnom punči 2024 pripra-
viť pre susedov i výstavu 
diel avantgardnej sochárky 
a maliarky Edity Maxono-
vej (1934 - 2008), na ktorú 
si pri jej jubileu, nedožitých 
90 rokov, profesionálni vý-
tvarní dejatelia akosi nespo-
menuli.
Organizovanie susedských 
podujatí ho naozaj baví, hoci 
príde len asi tretina osaden-
stva domu. Ak sa však podarí 
objednať si pekné počasie, 
do päťdesiat ľudí sa na dvo-
re nazbiera. A vraj pozoruje, 
že vďaka spoločným stretnu-
tiam, majú k sebe o čosi bliž-
šie.

„Som akoby Cyril a Metod 
v jednej osobe,“ konšta-
tuje s úsmevom Ladislav 
Volko. „Mojím zámerom 
je jednak približovať su-
sedom kultúru, umenie, 
ale zároveň ich inšpiro-
vať, aby nepodľahli indi-
vidualizmu a aby komu-
nikovali medzi sebou aj 
generačne. Vzťahy máme 
celkom fajn a nápadov na 
spoločné aktivity je tiež 
dosť, ale keď poviem - 
tento je geniálny, urob ho, 
väčšinou zostane ticho. 
No mňa už nič nezaskočí, 
už som ostrieľaný,“ tvrdí 
aktívny „sused“ z centra 
mesta, ktorý čoskoro za-
čne pripravovať program 
na majáles.  (ac)
 Foto: Matúš Husár
Viac na www.banoviny.sk

Bývalý veľvyslanec spája 
susedov v centre mesta

Po vianočnom punči vo vnútrobloku chystá Ladislav Volko 
susedský majáles.

www.mateusgardens.eu
0910 118 180

Račianska 180 – Pekná cesta

Záhradníctvo 
Krasňany

Vás pozýva na otvorenie 
jarnej sezóny

Trvalky, letničky 
Bylinky, osiva, hnojivá

Zeleninové plánty
Okrasné stromy a kry

Ovocné stromy
Drobné ovocie

Pon – Pia: 8-18 Sobota: 8-15
 Ned.: Zatvorené

Dobrou správou je pre cestu-
júcich aj zvýšenie maximál-
nej prevádzkovej rýchlosti 
električiek, na úvod v úseku 
Kuchajda - Zlaté piesky. Po 
dokončení koľajového zvršku 
v rámci nedávnej opravy Vaj-
norskej radiály bolo možné 
zrušiť rýchlostné obmedzenia 
z minulosti a po dôkladnom 
preverení jazdných vlastnos-
tí tiež zvýšiť prevádzkovú 
rýchlosť električiek na vybra-
ných miestach mimo priecestí 
a prejazdov až na 60 kilo-
metrov za hodinu. Súčasťou 
testov trakčného vedenia boli 
dokonca ešte o 20 kilometrov 

rýchlejšie jazdy, keďže bude 
tento úsek v budúcnosti slúžiť 
aj ako testovacia trať elek-
tričkových vlakov. Úsek od 
Kuchajdy po Zlaté piesky je 
prvým v Bratislave, kde môžu 
električky jazdiť rýchlej-
šie, no nemusí byť jediným. 
„V prípade jeho osvedčenia 
bude možné zvýšiť rýchlosť 
električiek aj na niektorých 
ďalších miestach, kde to bude 
vhodné z hľadiska bezpeč-
nosti, skracovania jazdného 
času a úspory nákladov,“ avi-
zuje hovorca DPB Jozef Vo-
zár.  (ak, TASR)
 Foto: BSK, Matúš Husár

Električky nás odvezú rýchlejšie a pohodlnejšie
BRATISLAVA
Dopravný podnik Brati-
slava (DPB) avizuje via-
ceré zaujímavé novinky. 
Na vybraných úsekoch 
Vajnorskej radiály zvý-
šil maximálnu prevádz-

kovú rýchlosť električiek 
a vyhodnotil tiež verejné 
obstarávanie na nákup 
šesťdesiatich MEGAelek-
tričiek, ktoré môžu pomôcť 
odbremeniť ostatné druhy 
dopravy.

Nové obojsmerné električky 
Škoda ForCity Smart budú 
merať 49 metrov a dokážu 
odviezť až 384 cestujúcich, 
teda o takmer 60 percent 
viac ako tie, ktoré DPB vy-
užíva v súčasnosti. Vozidlá 
však budú nielen väčšie, ale 
aj bezpečnejšie, a to vďaka 
inovatívnemu antikolíz-
nemu systému a jedinečne 
tvarovanému čelu, ktoré 
zabezpečí zvýšenú ochra-
nu zraniteľných účastníkov 
cestnej premávky. Dispono-

vať budú aj tzv. superkapa-
citorom, ktorý podporí efek-
tívne využívanie energie. 
Samozrejmosťou sú infor-
mačné, komunikačné a ria-
diace systémy, ktoré už ces-
tujúci poznajú z najnovších 
vozidiel, ale aj prvky, ktoré 
uľahčia dopravu ľuďom so 
zdravotným znevýhodne-
ním, teda nízkopodlažnosť, 
hmatom rozlíšiteľné prvky 
a vyhradené miesta. Výsled-
kom verejného obstarávania 
je rámcová dohoda, ktorá 

umožňuje objednávku až 
šesťdesiatich električiek, ich 
skutočný nákup však závisí 
od dostupnosti finančných 
zdrojov. „Veríme, že prís-
lušné ministerstvá podporia 
tento významný rozvojo-
vý projekt v oblasti MHD, 
nakoľko bude mať značný 

a pozitívny dopad na veľké 
množstvo cestujúcich,“ po-
dotýka hovorca DPB Jozef 
Vozár. Dopravný podnik 
podľa neho vidí priestor na 
plnohodnotné využitie po-
tenciálu veľkokapacitných 
električiek aj v blížiacom sa 
rozšírení električkovej siete.

Nové MEGAvozidlá

Po koľajach až šesťdesiatkou

Projekt radiály v úseku od Jungmannovej po Janíkov dvor by mal 
byť úplne dokončený do 15. augusta, čo vyplýva z rozhodnutia 
Bratislavského samosprávneho kraja ako špeciálneho stavebného 
úradu pre mestské dráhy. Stavebníkovi, ktorým je hlavné mesto, 
predĺžil na jeho žiadosť lehotu na dokončenie stavby. Stavebník 
argumentoval pomalšou výstavbou, najmä časovou náročnos-
ťou prípravy uskutočňovania stavby, potrebou nepredvídaného 
zosúlaďovania prebiehajúcich stavebných prác na súvisiacich 
stavebných objektoch a prípravou iných stavieb v území. Predĺže-
nie lehoty, ktorá bola pôvodne určená do 36 mesiacov odo dňa 
začatia stavby a uplynula vlani v novembri, označuje mesto „len“ 
za administratívny úkon. Nič sa podľa neho nemení na tom, že 
plnú prevádzku električky chce spustiť na jar. Hovorca Bratislavy 
Peter Bubla však pripomenul, že súčasťou projektu sú aj objekty, 
ktoré na prevádzku električky nemajú vplyv a budú sa realizovať 
po jej spustení. Posledným objektom má byť dokončenie dvoch 
mostov na Kutlíkovej ulici a preloženie zostávajúcej časti cesty do 
jej nového profilu. „Veríme, že aj táto časť stavby bude dokončená 
do konca letných prázdnin,“ uviedol Bubla.

Radiála má byť hotová do polovice augusta

Cestovné sa
nezvýšilo
BRATISLAVA
Hoci magistrát avizoval 
koncom minulého roka 
zvýšenie cestovného od  
1. marca, zatiaľ k nemu ne-
došlo.
Medzi zainteresovanými 
stranami však prebiehajú ro-
kovania a zvyšovanie tento 
rok vylúčené nie je. V takom 
prípade o tom budú cestujúci 
včas informovaní. (TASR)

Pomoc ľuďom
v núdzi
NOVÉ MESTO
Mestská časť Nové Mesto 
spúšťa novú terénnu soci-
álnu službu, zameranú na 
rýchlu a efektívnu pomoc 
jednotlivcom a rodinám 
v nepriaznivej sociálnej si-
tuácii.
Terénna sociálna služba zna-
mená, že pracovníci idú pria-
mo za ľuďmi tam, kde žijú, 
a riešia situácie v mieste ich 
vzniku. Momentálne sú dva-
ja, samospráva by však ich 
počet v budúcnosti rada zvý-
šila. (ak)

Pätica nových
destinácií
BRATISLAVA
Na Letisku M. R. Šte-
fánika pribudne na 
jar a v lete 2025 päť 
nových priamych pra-
videlných leteckých li-
niek nízkonákladového 
dopravcu.
Od konca marca spustia ír-
ske aerolinky pravidelné 
lety do mesta Gdansk, do 
Bari a na letisko v Milá-
ne. Od júna do septembra 
k nim pridá aj pravidelné 
lety do Zadaru a na ostrov 
Skiathos. (ak)

Viac článkov zo života  
v Bratislave nájdete na 

www.banoviny.sk
a aj na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny
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Po verejnom prerokovaní sa v roku 2016 stala jed-
ným z podkladov pre zmeny a doplnky územného 
plánu. Trvalo ďalších osem rokov tvorby štúdií, 
konzultácií, verejných diskusií a aktualizácií pro-
jektu na základe podnetov mesta, kým návrh zmien 
a doplnkov prešiel verejným pripomienkovaním 
a dostal definitívnu podobu. Jednotlivé dokumenty 
boli v danom čase zverejnené a prerokované podľa 
zákona.
Vybudovanie Celomestského centra Petržalka je 
v súlade s aktuálnymi svetovými trendmi rozvoja 
udržateľných miest tým, že nerozširuje mesto zabe-
raním voľnej krajiny, ale ide o urbanizáciu v hrani-
ciach mesta, navyše o premenu brownfieldu. Vďaka 
centrálnej lokalite, množstvu občianskej vybave-
nosti a navrhovanému vybudovaniu nových peších 
a cyklistických prepojení, električkovej trate a pre-
stupného terminálu železnice a mestskej hromadnej 
dopravy s utlmením individuálnej automobilovej 
dopravy vnútri územia prispeje k tvorbe mesta krát-
kych vzdialeností a zníženiu emisií.

Zachová sa viac zelene
Aktuálne schválené Zmeny a doplnky 10 v územ-
nom pláne Bratislavy teda nemenia zelené plochy 

na stavebné pozemky, ale hovoria o tom, ako stavať 
s ohľadom na súčasné potreby mesta a jeho obyva-
teľov a v súlade s princípmi udržateľného rozvoja. 
Do územia vnášajú prevažne blokovú zástavbu, po-
dobnú ako pri Jakubovom alebo Dulovom námestí, 
ktorá je predpokladom kvalitnejšieho mestského 
prostredia. Popri zvýšení intenzity zástavby záro-
veň v ešte výraznejšej miere zvyšujú podiel zelene.
Aktualizácia územného plánu umožní zachovanie 
prírodného charakteru inundačného pásma (medzi 
Dunajom a hrádzou), zachovanie a podmienky pre 
rozvoj vodáckych klubov a obnovenie kedysi ob-
ľúbenej pláže. S týmto cieľom bola v spolupráci 
s vodákmi pôsobiacimi v tomto území vypracova-
ná Štúdia športovo-rekreačnej zóny Lido. Pôvodný 
územný plán s tým, naopak, nepočítal a výraznú 
časť inundačného územia stanovil pre realizáciu 
obtokového kanála a umiestnenie občianskej vyba-
venosti, čo by znamenalo masívny výrub stromov.
Územie medzi hrádzou a Einsteinovou ulicou, me-
dzi Starým mostom a Mostom Apollo, kde je plá-
novaná výstavba, má dnes z veľkej časti charakter 
brownfieldu s viacerými priemyselnými areálmi 
a z veľkej časti nie je prístupné širokej verejnosti. 
Premena územia na novú centrálnu mestskú štvrť 

s viacerými parkami, námestiami a ďalšími verej-
nými priestormi a funkciami oživí, sprístupní a za-
traktívni tento priestor pre ľudí a vytvorí zaujímavé 
možnosti pre trávenie voľného času a rekreáciu.
Návrh Nového Lida je výsledkom dlhodobej prí-
pravy developera JTRE so špičkovými domácimi 
aj zahraničnými architektmi, urbanistami, krajin-
nými architektmi a konzultantmi v oblastiach spo-
ločenskej zodpovednosti, udržateľnosti, ekológie, 
sociológie či zelených technológií. Projekt sa preto 
zameriava na bezemisné obnoviteľné zdroje ener-
gií, pričom v území je využiteľná predovšetkým 
energia zo zeme, vody a slnka. Využitie inovatív-
nych technológií sa pozitívne prejaví na komforte 
bývania a práce, príjemnom a zdravom vonkajšom 
prostredí. Autormi urbanistickej štúdie sú Juraj 
Benetin s tímom z ateliéru Compass Architekti, na 
projekte spolupracujú aj architekti a urbanisti Jakub 
Cigler, Marko & Placemakers, Gehl Architects či 
GFI.

Mesto získa veľké investície
Zo Zmien a doplnkov bude profitovať aj mesto 
Bratislava. Zvýšenie intenzity zástavby vytvára 
ekonomické predpoklady na vybudovanie potreb-
nej mestskej infraštruktúry, na ktorú sa investori 
zaviazali vynaložiť takmer sto miliónov eur. Ďal-
ších viac ako 75 miliónov eur investujú do verej-
ných priestorov ako sú parky, centrálne námestie 
a mestský bulvár, promenáda či peší most cez Du-
naj. Tieto investície idú nad rámec zákonného po-
platku za rozvoj, ktorý prinesie samosprávam 26,5 
milióna eur. Mesto tiež získa 97 nájomných bytov. 
Bratislavčania a návštevníci budú okrem verejných 
priestorov môcť využívať aj novú multifunkčnú 
halu pre kultúrne, spoločenské či športové poduja-
tia.
S tým súvisí aj schválená zámena pozemkov. Jej 
hlavným princípom je zachovanie pôvodného sta-
vu pozemkového vlastníctva. Aktualizácia územ-
noplánovacích dokumentov tak nespôsobí žiadnej 
zo strán ujmu ani prospech na úkor druhej strany. 
Zmyslom zámen pozemkov nie je zvyšovanie hod-
noty pozemkov vo vlastníctve investorov ani Hlav-
ného mesta. Dodržiava sa obvyklý princíp, keď ko-
munikácie a verejné priestory vlastní verejný sektor 
– mesto alebo obec – a ich správu a údržbu pokrýva 
z daní a poplatkov od ich používateľov, ktorých 
do danej lokality prinesie nová výstavba. Zároveň 
mesto získa na náklady developerov scelený poze-
mok pre výstavbu základnej školy.  

Mestská štvrť Nové Lido pod vedením develope-
ra JTRE poskytne zmiešané územie s bývaním, 
potrebnou občianskou vybavenosťou, 20-tisíc pra-
covnými príležitosťami, veľkorysými a kvalitnými 
verejnými priestormi s dostatkom zelene a dobrým 
napojením na Petržalku, Staré Mesto a Ružinov. 
Vhodnou kombináciou funkcií tvorí mesto krát-
kych vzdialeností, kde majú obyvatelia a návštev-
níci všetko na dosah.

Nové Lido nadväzuje na historickú identitu mies-
ta, zároveň má ambíciu stanoviť nový ekologický 
i komunitný štandard v rámci Slovenska aj celého 
stredoeurópskeho regiónu. Potvrdením záväzku 
rozvíjať územie priamo v srdci mesta udržateľne 
je aj získanie prvého stupňa certifikácie v prestíž-
nom systéme BREEAM Communities International 
a cieľ dosiahnuť maximálnu možnú mieru uhlíko-
vej neutrality.

Dlhodobý plán rozvoja 
petržalského nábrežia
Rozšírenie celomestského centra Bratislavy na petr-
žalský breh plánuje mesto dlhodobo. Prvá idea siaha 
už do obdobia po druhej svetovej vojne. Do Územ-
ného plánu Bratislavy sa Celomestské centrum Petr-
žalka dostalo v roku 2006. Pri tvorbe územného plá-
nu bolo vtedy zohľadnené, že územie medzi Starým 
a Prístavným mostom je jediné miesto, kde sa môže 
centrum Bratislavy rozšíriť na pravý breh Dunaja 
v priamom kontakte oboch brehov a prepojiť tak za-
tiaľ odtrhnutú zástavbu Petržalky s mestom. Ostatné 
časti pravého brehu totiž tvorí prírodné prostredie, 
ktoré územný plán rešpektuje.
Základný dokument rozvoja mesta teda počíta s vý-
stavbou na tomto území už takmer 20 rokov. Za 
ten čas sa však prirodzene zmenili potreby a náro-
ky mesta a jeho obyvateľov na mestský charakter 
prostredia, dostatok zelene a voľnočasových mož-
ností. Preto začali odborníci pracovať na urbanis-
tickej štúdii, ktorej cieľom bolo aktualizovať územ-
no-plánovaciu dokumentáciu.

Centrum Bratislavy sa rozšíri do Petržalky. 
Nové Lido má aktualizovaný územný plán

Viac ako desaťročný proces aktualizácie územného plánu  
pre Celomestské centrum Petržalka, ktorého súčasťou je aj 
Nové Lido, je vo finále. Po hlasovaní Mestského zastupiteľ-
stva môže na pravom brehu Dunaja vzniknúť kvalitné  
a zdravé mestské prostredie a Bratislava sa stane kompakt-
ným mestom na rieke, nielen mestom stojacim pri rieke.

Bratislava získa vďaka zmene 
územného plánu Celomestského 
centra Petržalka:
Mestskú infraštruktúru v hodnote 96 miliónov eur
Verejné priestory v hodnote 76 miliónov eur
Poplatok za rozvoj vo výške 26,5 milióna eur
+35,5 % väčšiu plochu zelene oproti pôvodnému 
územnému plánu
97 mestských nájomných bytov
20 000 nových pracovných miest Zdroj: JTRE
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Počas obnovy Domu služieb 
na ulici M. Sch. Trnavského 
sa má odstrániť bývalý dre-
vený stánok domu textilu, 
poškodenú asfaltovú plochu 
kompletne nahradí dlažba 
a smerom k zastávke MHD 
Záluhy pribudne nové be-
tónové schodisko a rampa. 
V smere k ulici Ľuda Zúb-
ka pri bytovom dome sa má 
upraviť tvar chodníka a v 
blízkosti bytového domu 
vznikne po odstránení spev-
nenej asfaltovej plochy nový 
zelený priestor s nízkym po-
rastom. Pribudnúť má tiež 
chýbajúce verejné osvetlenie, 
nové lavičky, cyklostojany 
a smetné koše. V okolitej 

zeleni majú byť vybudova-
né dažďové záhrady berúce 
vodu zo spevnených plôch.
„Revitalizáciou sa komplexne 
vyrieši estetika tohto verejné-
ho priestoru, ktorý bude bez-
pečnejší, kvalitnejší, krajší aj 
´klimaticky zdravší´,“ priblížil 
pre Bratislavské noviny ho-
vorca magistrátu Peter Bubla, 
podľa ktorého má byť projekt 
takmer z celej časti prefinan-
covaný v rámci Výzvy na 
podporu rozvoja prvkov ze-
lenej a modrej infraštruktúry 
v obciach a mestách. „Som 
rád, že vďaka iniciatíve mest-
ských poslancov Zdenky Za-
ťovičovej a Juraja Káčera, ako 
aj spolupráci mestskej časti 
s hlavným mestom prejde 
doposiaľ zanedbaná asfaltová 
plocha pred Domom služieb 
v Dúbravke výraznou preme-
no,“ netají spokojnosť staros-
ta Dúbravky Martin Zaťovič, 
podľa ktorého vznikne moder-
ný verejný priestor určený na 
oddych i stretávanie sa, s dôra-
zom na bezpečnosť, bezbarié-
rovosť a estetiku. (ms)
 Foto: Magistrát, ms

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 750 € od 2 150 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA: zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

PETRŽALKA
Petržalský parkovací sys-
tém, tzv. PPS (modré čiary) 
je už niekoľko mesiacov 
predmetom búrlivých dis-
kusií. Hoci ho totiž starosta 
mestskej časti považuje za 
legálny a platný, prokura-
túra tvrdí opak a trvá na 
tom, že systém je prevádz-
kovaný v rozpore so záko-
nom. Situáciu chce vyriešiť 
magistrát, ktorý sa so žia-
dosťou o usmernenie obrá-
til na Ministerstvo vnútra.
„Situácia, kde prokuratú-
ra spochybnila platnosť 
Petržalského parkovacie-
ho systému, ale zároveň sú 
v uliciach dopravné značky, 
ktoré odsúhlasil Krajský do-
pravný inšpektorát a osadil 
príslušný správca komuni-
kácie (teda mestská časť), je 
zložitá,“ skonštatoval hovor-
ca magistrátu Peter Bubla. 
Komplikácie to spôsobuje 
napríklad pri pokutách, kto-
ré udeľuje mestská polícia 
v prípade priestupkov, keď-
že dopravné značenie nebolo 
zatiaľ zrušené. Prokuratúra 
pritom trvá na tom, že PPS je 
prevádzkovaný v rozpore so 
zákonom. Je toho názoru, že 
akýkoľvek systém rezident-
ského parkovania je v sú-
časnosti v Bratislave možné 

prijať len prostredníctvom 
všeobecne záväzného naria-
denia hlavného mesta. Za 
nezákonný teda považuje aj 
postih vodičov za jeho ne-
dodržanie a proti blokovým 
pokutám mestskej polície 
i rozhodnutiam okresného 
dopravného inšpektorátu už 
vydala množstvo protestov. 
Neprávoplatnosť desiatok 
vybraných pokút bola potvr-
dená a hovorkyňa Krajskej 
prokuratúry v Bratislave 
Gabriela Kováčová avizo-
vala, že previerky budú opä-
tovne realizované aj v roku 
2025.
Opačný názor má dlhodobo 
starosta Petržalky Ján Hrč-
ka, ktorý parkovací systém 

považuje za legálny a plat-
ný. V platnosti podľa neho 
zostane až do zavedenia ce-
lomestskej parkovacej poli-
tiky PAAS, teda tak, ako to 
bolo v minulosti dohodnuté 
a plánované. Hrčka dlhodo-
bo pripomína, že mestská 
časť žiadne pokuty za par-
kovanie nikdy neudeľovala, 
nevyberala a ani nebola ich 
príjemcom. Vyberá ich mest-
ská polícia a vybraté poku-
ty sú príjmami mestského 
rozpočtu, použité na ďalšiu 
implementáciu a údržbu sys-
tému PAAS a projekty mobi-
lity. Starosta Petržalky síce 
súhlasí, že situácia je pre 
mnohých neprehľadná, no 
poukazuje na to, že magis-

trát mal PPS už pred rokmi 
nahradiť PAAS-om. Kritizu-
je, že sa tak doteraz nestalo, 
no hlavné mesto v tejto sú-
vislosti pripomína, že od za-
čiatku komunikuje postupnú 
prípravu a spúšťanie PA-
AS-u. Príprava každej zóny 
si podľa magistrátu vyžaduje 
čas, od sčítania parkujúcich 
áut, cez projekt organizácie 
dopravy až po realizáciu do-
pravného značenia. Rozšíriť 
PAAS v Petržalke o ďalšiu 
lokalitu, konkrétne Háje II 
a III, je podľa Bublu naplá-
nované v tomto roku. „Ná-
sledne budeme pokračovať 
v ďalších lokalitách,“ uzav-
rel. (TASR, ak)
 Foto: Matúš Husár

BRATISLAVA
V roku 2024 navštívilo naše 
mesto presne 1 188 915 tu-
ristov, čo je o 3,2 percenta 
viac než v predošlý rok. 
Podľa organizácie Bratisla-
va Tourist Board ide o pek-
ný výsledok, pretože sa blíži 
k rekordnému predpande-
mickému roku 2019.
Podľa údajov Štatistické-
ho úradu bolo 67 percent 
návštevníkov Bratislavy zo 
zahraničia, najviac z Česka, 
Nemecka, Poľska, Rakúska 
a Veľkej Británie. Najvýraz-
nejší nárast sme zazname-
nali pri turistoch z Čínskej 

ľudovej republiky, ktorých 
prišlo v porovnaní s predo-
šlým rokom až o 170 per-
cent viac. Najsilnejšími 
mesiacmi boli podľa očaká-
vania jún, júl a august, pri-
čom práve v druhom prázd-
ninovom mesiaci k nám 
prišlo najviac návštevníkov 
- 116 171. Najvyšší medzi-
ročný nárast však priniesol 
posledný kvartál, keď na-
príklad v novembri navští-
vilo Bratislavu až o 18 per-
cent ľudí viac ako v roku 
2023. Aj to dokazuje, že 
naše mesto patrí medzi tzv. 
„citybreakové“ destinácie, 

kam sa cestuje za kultúrou, 
gastronómiou, umením, ale 
aj vianočnými trhmi. „Ko-
munikačnou podporou je-
senného a zimného obdobia 
sa snažíme vyvážiť rozdiely 
medzi sezónami. Zároveň 
sme radi, že počet prenoco-
vaní zahraničných turistov 
vzrástol takmer o 5 percent. 
Naším dlhodobým cieľom 
je totiž prilákať do hlavné-
ho mesta viac ‚kvalitných‘ 
návštevníkov, ktorí v Bra-
tislave prespia viac nocí 
a využijú viaceré služby,“ 
podotkol výkonný riaditeľ 
BTB Lukáš Pucovský. (ak)

Parkovanie v Petržalke spôsobuje rozpory,  
magistrát žiada riešenie od ministerstva

Takmer 1,2 milióna návštevníkov

Petržalský parkovací systém PPS je podľa prokurátora prevádzkovaný v rozpore so záko-
nom, v dôsledku čoho nie je zákonný ani postih vodičov za jeho nedodržanie.

S realizáciou plánovanej revitalizácie okolia Domu služieb plánuje bratislavský magistrát 
začať v priebehu leta 2025 a ukončiť ju na jar 2026.

V Dúbravke aj v Ružinove obnovia okolie nákupných stredísk

Dom služieb

Kozmos

BRATISLAVA
Zanedbané okolie Domu 
služieb v Dúbravke aj Koz-
mosu v Ružinove bude 
minulosťou. Schátrané lo-
kality sa majú zmeniť na 
príťažlivý moderný a ekolo-
gický priestor s množstvom 
zelene aj vodným prvkom.

Podobný zámer majú aj na 
ružinovských Ostredkoch, 
kde prejde obnovou okolie 
Kozmosu v križovatke uli-
ce Dr. Vladimíra Clementisa 
a Trnavskej cesty. Dlhodobo 
plánovaná rekonštrukcia má 
už hotový projekt a pripravu-

je sa výber stavebníka. Väčši-
na nákladov má byť hradená 
z eurofondov, vďaka čomu sa 
obnova okrem priestoru oko-
lo fontány rozšíri aj na oko-
litú zeleň. Pribudnúť by mali 
nové plochy s trávou a kvit-
núcimi rastlinami, ako aj daž-
ďová záhrada navrhnutá tak, 
aby odolávala extrémnym 

podmienkam krátkodobého 
zamokrenia a zachytávala 
dažďovú vodu pre jej ďalšie 
využitie. V pláne je tiež opra-
va chodníkov a vznik nových, 
ako aj osadenie kvetináčov, 
smetných košov a lavičiek.
Zaujímavou novinkou bude 
fontánka na pitie a zelená 
stena a pergola s popínavý-

mi rastlinami, ktoré poskyt-
nú súkromie a tieň. Budova 
Kozmosu s potravinami, 
drogériou a pubom je síce 
v súkromných rukách, no 
revitalizácia jej okolia je kľú-
čová pre zlepšenie kvality ži-
vota obyvateľov a posilnenie 
ekologickej stability oblasti. 
„Pridaním vegetácie, fontány 

a dažďovej záhrady sa vytvo-
rí harmonický a esteticky prí-
jemný priestor pre rekreáciu 
a odpočinok,“ píše sa v pro-
jekte. Predpokladaná hodnota 
zákazy je 434 340 eur a záu-
jemcovia môžu svoje ponuky 
posielať do konca mája. (ak)
 Foto: MČ Ružinov 

a OZ Naše Ostredky, ak

Pri Kozmose majú pribudnúť zmiešané záhony, 
kvitnúce počas celého vegetačného obdobia.

Úrad vlády
obnovia
STARÉ MESTO
Úrad vlády pristúpi 
k hĺbkovej obnove bu-
dovy B, ktorá slúži pre-
dovšetkým na zabezpe-
čenie chodu a rokovaní 
vlády.
Rekonštrukcia v hodnote 
vyše 3 miliónov eur bude 
zameraná na zlepšenie sta-
vebno-technického stavu 
budovy a zníženie energe-
tickej náročnosti. V prvej 
etape dôjde k zatepleniu 
obvodového plášťa, stre-
chy a výmene okien a dve-
rí. (ak)

Komunitné
centrum In
STARÉ MESTO
Iniciatíva Inakosť otvori-
la Komunitné a integrač-
né centrum In. Má byť 
bezpečným priestorom 
pre LGBTI+ ľudí a ich 
blízkych, ktorí v ňom 
nájdu potrebnú psycho-
logickú, sociálnu i práv-
nu pomoc.
Pri tejto príležitosti zá-
roveň odhalili na Zámoc-
kej ulici pamätnú tabu-
ľu Jurajovi Vankuličovi 
a Matúšovi Horváthovi, 
ktorí prišli o život pred 
Teplárňou v októbri 
2022.  (TASR)
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Nové lokality
PAAS
BRATISLAVA
Nové Mesto plánuje spolu 
s magistrátom zaregulovať 
v priebehu jesene alebo 
zimy parkovanie na Kra-
mároch. Ide o oblasť ohra-
ničenú Pražskou ulicou, 
cestou na Kamzík, lesom 
a Patrónkou.
Prvý PAAS by mal ešte tento 
rok, prípadne v prvom pol-
roku 2026 vzniknúť aj v La-
mači. Pôjde o lokalitu LA1, 
ohraničenú ulicami Vrančo-
vičova, Hodonínska, Havel-
kova, Podháj a Studenohor-
ská. (ak)

Jar v ZOO

KARLOVA VES
Zoologická záhrada má od 
1. marca predĺžené otvára-
cie hodiny. Posledný vstup 
je možný o 17. hodine a svo-
je brány ZOO zatvára o ho-
dinu neskôr.
Pripravené sú aj zaujímavé 
podujatia. Už 8. marca cho-
vateľka návštevníkom ZOO 
zblízka predstaví plazy a kaž-
dú sobotu a nedeľu sa budú 
konať komentované kŕmenia 
rôznych zvierat. (ak)
 Foto: Zoo Bratislava

Vodozádržné
opatrenia
BRATISLAVA
Bratislavská vodárenská 
spoločnosť vyhlásila druhý 
ročník grantovej výzvy za-
meranej na podporu reali-
zácie vodozádržných opat-
rení.
Do 17. júna sa v nej môžu 
fyzické osoby, ale aj subjekty 
verejnej správy, mestá, obce 
a právnické osoby uchádzať 
o prostriedky v celkovom ob-
jeme 322 133 eur. (TASR)

BRATISLAVA
V slovenskom zdravotníc-
tve chýbajú lekári. Brati-
slavský samosprávny kraj 
(BSK) preto v Petržalke 
vytvoril priestor pre vznik 
ôsmich nových ambulancií 
a v Novom Meste sa aspoň 
snažia zachovať tie, ktoré 
už fungujú.
Župa zrekonštruovala 
priestory v Zdravotnom 
stredisku na Rovniankovej 
ulici v Petržalke, kde podľa 
predsedu BSK Juraja Drobu 
pribudnú štyria všeobecní 
lekári, pediatri, pneumológ 
a tiež zubná a chirurgická 
ambulancia. „Stále tam však 
zostávajú aj tzv. ukrajinské 
ambulancie všeobecného le-
kára pre dospelých a gyne-
kologická ambulancia. Od 
minulého roka tiež môžu 
obyvatelia využívať aj novo 
zrekonštruovanú modernú le-
káreň,“ priblížil Droba. Župa 
otvára aj novú pneumologic-
ko-ftizeologickú ambulanciu, 
ktorá bude patriť pod Poli-
kliniku Karlova Ves. Tam ju 
už od januára 2025 pacienti 
nenájdu z dôvodu ukončenia 
činnosti lekárky. Novootvo-
rená pľúcna ambulancia na 

Rovniankovej bude vybave-
ná modernou diagnostickou 
technikou a rovnako ako 
v ambulanciách Polikliniky 
Karlova Ves v nej budú mať 
pacienti k dispozícii bezplat-
ný elektronický objednávko-
vý systém.
Kým v Petržalke pribud-
li nové ambulancie, Nové 
Mesto aspoň trvá na zacho-
vaní zdravotníckej funkcie 
v Poliklinike Tehelná a pracu-
je na „zaregulovaní“ daného 
územia. Dementuje, že by sa 

m a l a 
b u d o v a 
búrať a zdôrazňuje, že aj 
v prípade, že by došlo k jej 
prestavbe, funkcia zdravot-
níckeho zariadenia má byť 
zachovaná. Starosta Matúš 
Čupka tiež odmieta zmenu 
polikliniky na bytový dom. 
Časť budovy sa síce môže 
využiť na maximálne 46 
bytových jednotiek, no len 
pod podmienkou, že by celý 

priestor polikliniky prevzal 
súkromný investor a uby-
tovanie by chcel poskytnúť 
lekárom ako benefit.
Budova patrí Ministerstvu 
hospodárstva, ktoré už v mi-
nulosti deklarovalo, že jeho 
cieľom je zachovať zdra-
votnícke zariadenie. Podľa 
hovorkyne Márie Pavlusík 
aktuálne vyhodnocuje všetky 
možnosti, ako areál Poliklini-
ky Tehelná zmysluplne vyu-
žiť. V roku 2022 sa ho pritom 
neúspešne pokúšalo predať. 

Východisková kúpna cena 
bola znaleckým posud-

kom stanovená na 
14,7 milióna eur 
s DPH a v opise 
nehnuteľnos t i 
sa uvádzalo, že 
„len na urgentné 
sanácie je po-

trebná investícia 
vo výške približne 

1 milión eur“. Súťaž 
zrušili koncom roka 2022 

z dôvodu nízkeho záujmu, 
ale aj vstupu do rokovaní na 
úrovni samosprávy. Viackrát 
padli deklarácie, že prícho-
dom nového vlastníka sa 
nezmení ani jedna nájom-
ná zmluva a nezruší sa ani 
jedna ambulancia. Budova 
musí byť využívaná len na 
účely, na ktoré bola skolau-
dovaná. (ak, TASR)
 Foto: BSK, ms

RUŽINOV
Časť rekreačnej oblasti 
Zlaté piesky sa po dlhých 
desaťročiach dočká revita-
lizácie. Na západnom brehu 
vznikne nový areál voľného 
času s množstvom špor-
tovísk, ale aj možnosťami 
ubytovania a priestormi 
pre verejné využívanie. 
S výstavbou by sa mohlo 
začať v prvej polovici roka 
2026, ukončenie prác je na-
plánované na jar 2028 a do 
prevádzky by projekt chceli 
uviesť následne v priebehu 
leta.
Nový areál vznikne medzi 
Studenou ulicou a jazerom 
Zlaté piesky a je členený na 
dve hlavné časti. Prvú má zo 
severnej strany tvoriť Dom 
športu s krytou plavárňou 
s dvomi bazénmi, fitness, 
relaxačným centrom a uby-
tovacím zariadením s devia-
timi nadzemnými podlažiami 
a kapacitou 96 izieb. Druhá 
časť projektu prinesie do lo-
kality rozsiahly pavilónový 
komplex v rámci nábrežnej 
zóny. V jeho areáli bude 
kúpalisko s dvomi vonkaj-

šími bazénmi a priestorom 
na relaxačné a cvičebné ak-
tivity, detské ihrisko s hra-
cími prvkami, altánkami 
a množstvom zelene, ale aj 
atraktívna eventová plocha 
na organizovanie rôznych 
kultúrnych a spoločen-
ských podujatí. V južnej 
časti nábrežia sa tiež počíta 
s umiestnením glampingu – 
zóny s menšími, modernými 
objektmi na prenájom, ktoré 
zvýšia kapacity ubytovania 
pre návštevníkov Zlatých 

pieskov v letnej aj zimnej 
sezóne. Na nábreží vznikne 
stupňovitá pláž s mólom pre 
pristavenie prenajímateľných 
člnov a vodných bicyklov. 
Južná vetva územia areálu 
bude slúžiť ako prístupová 
komunikácia a parkovisko.
Za projektovým zámerom 
revitalizácie územia stojí 
poisťovňa Kooperativa a jej 
dcérska spoločnosť VIG ZP 
ako vlastník pozemku. „Vy-
budovaním nového areálu 
voľného času máme záujem 
prinavrátiť jedinečnej prí-
rodnej lokalite Bratislavy 
jej atraktívnosť, naplniť jej 
potenciál pre ľudí, a tiež 

podporiť rozvoj miestneho 
cestovného ruchu,“ pove-
dal predseda predstavenstva 
a generálny riaditeľ pois-
ťovne Kooperativa Vladimír 
Bakeš. „Sme presvedčení, že 
úlohou stabilného a inovatív-
neho lídra trhu je poskytovať 
pridanú hodnotu pre celú spo-
ločnosť. Veríme, že projekt 
revitalizácie Zlatých pieskov, 
ku ktorému pristupujeme na 
základe zodpovednej diverzi-
fikácie zdrojov poisťovne do 
zmysluplných investičných 
príležitostí, túto pridanú hod-
notu prinesie.“ (ak)
 Vizualizácie: 
 Kooperativa poisťovňa

Na Zlatých pieskoch vznikne nový areál voľného 
času, prinesie plaváreň, fitness aj kúpalisko

V projektovom zámere sa uvažuje s výstavbou na doteraz neupravenom brehu Zlatých pieskov.

Aktuálne je už v Zdravotnom stredisku na Rovniankovej šesť 
ambulancií obsadených.

V Poliklinike na Tehelnej pribudlo niekoľko nových nájomcov a podľa starostu Nového 
Mesta nič nenaznačuje jej útlm.

Zdravotné stredisko na Rovniankovej obnovili,  
zachovať chcú aj známu Polikliniku Tehelná

Dunajská  
bude
jednosmerná
STARÉ MESTO
Magistrát na svojej webo-
vej stránke zverejnil ďalšie 
zmeny dopravy, ktoré plá-
nuje realizovať v Starom 
Meste.
Dunajská ulica má byť od 
križovatky s Rajskou v sme-
re na Mlynské nivy jed-
nosmerná, no pribudne na 
nej oddelená obojsmerná 
cyklotrasa. Mesto tiež plá-
nuje na celom úseku opraviť 
vozovku a chodník v úse-
ku od Lazaretskej po ulicu  
29. augusta rozšíriť a vydláž-
diť. Priechod pre chodcov 
pri bábkovom divadle bude 
vyvýšený, aby spomalil 
autá. Pred maďarským gym-
náziom majú vzniknúť nové 
parkovacie pásy a priechod 
pre chodcov sa presunie. 
Zmeny sa majú týkať aj 
blízkeho okolia. Na ulici  
29. augusta pribudne odbo-
čovací pruh na Cintorínsku 
a na ulici Mlynské nivy 
v úseku medzi Karadžičovou 
a 29. augusta by mala vznik-
núť nová cyklotrasa. V pláne 
je tiež vybudovanie nového 
priechodu pre chodcov na 
Karadžičovej smerom k ná-
kupnému centru Mlynské 
Nivy.  (bn)
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Mike Oldfield’s Tubular Bells 

26. marca
Britský sklada-
teľ, multiinštru-
mentalista a hu-
dobný vizionár 
Mike Oldfield 
položil základy 
svetovej elek-
tronickej hudby. 
Jeho debut Tu-
bular Bells sa 

stal najpredávanejším inštrumentálnym albumom všetkých 
čias a vy si ho 26. marca môžete v GOPASS aréne vypočuť 
naživo spolu s ďalšími hitmi tohto skladateľa ako Moonlight 
Shadow či Ommadawn. Viac na mikeoldfieldofficial.com

MAREC
V MESTE

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na zaujímavé 
podujatia v našom meste, 
ktoré vám i vašim deťom 
spestria marec príjemným 
zážitkom. O ďalších prie-

bežne informujeme na na-
šom webe www.banoviny.
sk. Program sa môže v prie-
behu mesiaca zmeniť, pred 
návštevou si ho preverte na 
webovej stránke organizá-
torov.  (bn)
 Foto: archív

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu knižnú 
burzu na Slovensku, ktorá spre-
vádza pravidelný potravinový 
Trh-Piac-Markt. Táto jedinečná 
akcia sa koná vždy od 9. h do  
15. h na poschodí tržnice. Nájde-
te tu najmä knihy, ale popri nich 
sa určite objavia aj grafiky, gra-
moplatne, pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  plagáty, 
známky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk

Víkend plný zábavy 
s Playmobil®
 v Bory Mall

15. - 16. marca
V nákupno-zábavnom 
centre Bory Mall si pre 
vás pripravili víkend plný 
zábavy s Playmobil®.  
15. a 16. marca sa v čase 
od 9. do 19. h zahráte na školu, no tak trochu inak. Pod 
mikroskopom objavíte záhady vedy, zoznámite sa s ko-
strou človeka alebo ľudským okom a svoje vedomosti si 
otestujete v kvíze. Vyskúšať si budete môcť virtuálne oku-
liare, lákadlom bude 3D pero a veľkou zaujímavosťou bude 
aj fyzikálna šou, kde uvidíte rôzne triky či horiacu ruku.  
Viac na borymall.sk
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Antistresové
dielne
STARÉ MESTO
Mestská knižnica na Kla-
riskej raz mesačne orga-
nizuje antistresové dielne, 
v ktorých sa po hektickom 
dni môžete upokojiť manu-
álnou tvorbou.
Najbližšie sa konajú 17. 
marca od 18. h a tvoriť sa na 
nich budú rôzne rozprávkové 
bytosti, „chytené“ do pohára 
a privedené k životu svet-
lom. (ak)

Motocykel 
2025
PETRŽALKA
Pripravte sa na burácajúce 
motory a nablýskané novin-
ky! 13. až 16. marca sa v In-
chebe koná medzinárodná 
výstava, ktorá prinesie to 
najlepšie zo sveta moto-
športu.
Na návštevníkov čakajú mo-
torky, štvorkolky či skútre 
a tento rok sa k nim pridajú 
aj automobily a karavany. 
Výstava bude obohatená 
o zaujímavý sprievodný 
program. (ak)

Joga na hrade
STARÉ MESTO
V sobotu 22. marca 2025 sa 
Bratislavský hrad premení 
na oázu meditácie a asán, 
impozantný priestor Bas-
tionu totiž bude hostiť 
Sunrise Yoga Festival Bra-
tislava.
Návštevníci si budú môcť za-
cvičiť pod vedením uznáva-
ných jogínov a vypočuť pred-
nášky odborníkov z oblasti 
well-being. Chýbať nebudú 
ani bio a organické jedlá či 
nápoje zo slovenských byli-
niek. (ak)

Vespa. Výstava legendárnych 
skútrov Made in Italy

od 12. marca
Jedinečné línie a na prvý 
pohľad rozpoznateľný iko-
nický vzhľad, to je najob-
ľúbenejší taliansky skúter 
Vespa, ktorý získal množ-
stvo ocenení. Od 12. marca 
do 11. mája ho na Bratislav-
skom hrade môžete spoznať 
aj vy, prvá výstava venova-
ná tomu ikonickému vozid-

lu prináša viacero dobových modelov aj originály patentových 
návrhov či reklamných plagátov. Viac na iicbratislava.esteri.it

Prehliadky v Starom lýceu

13. marca
Staré lýceum je ikonická pamiatka Starého Mesta, kde sa 
slobodné myslenie, kultúra a otvorený dialóg stretávajú s od-
kazom našich dejín. V budove z konca 18. storočia pôsobili 
mnohé významné osobnosti slovenskej histórie od Ľudovíta 
Štúra až po Milana Rastislava Štefánika a vy ju teraz môžete 
počas prehliadky 13. marca od 16. h spoznať aj zvnútra. Viac 
na www.bkis.sk

Bratislava Spring Festival

20. - 22. marca
Bratislavu čaká veľký 
jarný festival hudby. 20. 
až 22. marca budú v Pri-
maciálnom paláci a kon-
certnej sieni Klarisky 
súťažiť amatérske det-
ské, mládežnícke a do-
spelé spevácke zbory 
z Belgicka, Slovinska, 
Macedónska, Poľska, Česka a Slovenska. Príďte ich podporiť 
a navnadiť sa ich spevom na prichádzajúcu jar, vstup na všetky 
podujatia je voľný. Viac na www.choral-music.sk

PRESAHY - inšpirácie pre mladé generácie

do 27. marca
ÚĽUV v roku 2024 nadviazal 
spoluprácu so Školou dizajnu 
– Súkromnou školou ume-
leckého priemyslu Bohumila 
Baču. V rámci nej študenti 
a študentky štyroch odborov 
vytvorili logotypy k 80. vý-
ročiu ÚĽUV-u aj s aplikáciou 
na reklamné predmety, návrhy 
odevov s modrotlačou aj rôz-
ne úžitkové predmety. Do 27. 
marca ich môžete vidieť v Di-
zajn štúdiu ÚĽUV na Dobro-
vičovej. Viac na uluv.sk

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786

Ak hľadáte originálny spôsob, ako stráviť Veľkú 
noc s rodinou, Demänová Rezort je miesto, ktoré 
by ste si rozhodne nemali nechať ujsť. Tento rok si 
pripravili naozaj jedinečný program, ktorý je plný 
zábavy a prekvapení pre deti aj dospelých.

Program plný radosti a dobrodružstva obsahuje 
množstvo zábavných, ale aj vzdelávacích aktivít:

 Hľadanie veľkonočného pokladu – Deti sa môžu 
vydať na dobrodružnú výpravu podľa tajomnej 
mapy, ktorá ich zavedie až k pokladu plnému 
sladkých prekvapení.

 Stretnutie s veľkonočným zajacom Erikom – 
Tento veselý zajko sa postará o smiech, objatia 
a nezabudnuteľné zážitky.

 Maľovanie na tvár – Premeňte sa na kráľa, prin-
ceznú, veľkonočného zajaca či iné rozprávkové 
postavy a užite si kreatívnu zábavu.

 Tvorivé dielničky – Priestor pre malých aj veľ-
kých kreatívcov, kde si môžete vyrobiť nielen 
tradičné veľkonočné ozdoby.

 Pečenie veľkonočných koláčov – Ochutnajte 
sladké sviatočné dobroty a naučte sa piecť pod 
vedením skúsených pekárov.

 Sadenie jarných kvietkov – Spojenie zábavy 
s učením o prírode, kde si deti môžu vyskúšať 
pestovanie a starostlivosť o kvety.

 Večerná zábava – Večer sa môžete tešiť na di-
vadelné predstavenie a veľkonočné kino, kde si 
s celou rodinou vychutnáte tematické rozprávky 
so sladkým popcornom.

Okrem toho máte k dispozícii aj všetky služby, kto-
ré areál ponúka. Počas pobytu si môžete oddýchnuť 
vo wellness centre alebo si užiť chvíle s rodinou vo 

FUN Centre, ktoré ponúka zábavu v cene pobytu. 
A počuli ste už o ich novinke? V areáli žijú roztomi-
lé alpaky, ktoré vám granulky zjedia rovno z ruky!

Ak túžite po dokonalej veselej atmosfére, rezort 
ponúka špeciálne veľkonočné apartmány - sú plné 
jarných dekorácií a prekvapení, ktoré vás dostanú.

Nezmeškajte skvelý bonus
A máme pre vás ešte jeden bonus. Na brehu Liptov-
skej Mary otvorili aj Mara Holiday Resort, ktorý 
ponúka skutočný klenot – krásnu pláž priamo me-
dzi Tatrami. Je to ideálne miesto na relaxáciu a vy-
chutnanie si slnečných jarných dní s rodinou alebo 
priateľmi. Nezmeškajte túto jedinečnú príležitosť 
a rezervujte si pobyt včas. Či už si naplánujete do-
volenku v Demänová alebo Mara Holiday Resort, 
čaká vás dokonalý pobyt, ktorý si užijete naplno!�

Viac info na:
www.demanovarezort.sk

www.maraholidayresort.com

Objavte veľkonočný poklad Liptova
Zábava, relax a nezabud-

nuteľné zážitky pre celú 
rodinu čakajú na návštev-

níkov v čarovnej oblasti 
Demänovej. Organizátori 
si dali záležať na tom, aby 

to tento rok bolo naozaj 
pestré.
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STARÉ MESTO
V malej ázijskej reštaurácii 
Huy Vege v centre mesta 
si môžete dať rôzne jedlá 
v rôznych kombináciách, 
výber je neskutoč-
ne bohatý, až sa 
v tých možnos-
tiach strácate. 
Pod logom na 
sociálnej sieti 
si píšu „vegeta-
riánske bistro“, 
no majú i chutné 
veci s mäsom. Zaujal nás 
tiež nápad pre hladných 
študentov, aj ten stojí za 
zmienku.
Túto zmiešanú ázijskú reštau-
ráciu (aj tak sa prezentujú 
na webe) nájdete v skrom-
nom, no príjemnom a čistom 
priestore na Kolárskej ulici. 
V čase obeda býva plno, nie-
kedy si treba na miesto pri 
jednom z ôsmich stolov poč-
kať, no oplatí sa. Za ozaj pria-
teľskú cenu dostanete chutné 
jedlo pripravené z čerstvých 
surovín, pričom vďaka otvo-
renej kuchyni môžete sledo-
vať celý proces. Keď sa chce 
človek uspokojivo a rýchlo 
najesť, tu to ide, objednáte si 
pri pulte, sadnete si a donesú 
vám tanier k stolu.

O b -
sluhoval 
nás dobre naladený majiteľ 
pán Huy, ktorý už desaťročia 
žije na Slovensku, aj sa vraj 
cíti ako Slovák. Veselý vtipný 
chlapík svojsky odpovedá na 
naše zvedavé otázky. „Aké 
mäso je v Ga chien? Kuracie. 
Chceli by ste z krokodíla?“
Najskôr však o Ostrokyslej 
polievke (1,50 €), ktorú sme 
už vyskúšali v rôznych iných 
ázijských reštauráciách. Ak 
patríte k znalcom tejto poliev-
ky, je to jej svetlejšia verzia 
s výraznou ostrou chuťou. Pre 
nás dobrý štandard, určite ne-
sklamala, pochutili sme si.
Aj Kuracie rezance (6,50 €) 
mali všetko, čo mali mať, 
vrátane opraženej cibuľky, 
prekvapilo nás len, že sme 
ich museli dosoliť, obyčaj-
ne vo vietnamských bistrách 
takú potrebu nemáme. Re-
zance sa nám zdali už trocha 
rozvarené, kuracie kúsky 
však chutné. V tanieri ich 
bolo nadštandardne veľa, 
veľkosť porcie ozaj viac ako 
uspokojivá. 
Rovnako štedro nám dopriali 
Hovädzieho mäsa s bambu-
som a rezancami (8,90 €), 
až sme mali problém všetko 
zjesť. Rezance boli zo pše-

n i č n e j 
múky, chu-

ťovo klasika, zato plátky exo-
tického bambusu sme si užili 
naplno, a ocenili sme tiež, 
že množstvom nešetrili. Platí 
to aj o pružných dobre ochu-
tených hovädzích kúskoch 
a kopci šťavnatej zeleniny. 
Všetko dokopy to malo prí-
jemnú, jemne pikantnú chuť.
Podobnou voľbou bolo Ho-
vädzie mäso s baklažánom 
a rezancami (8,90 €). Hovä-
dzie nakrájané na malé plát-
ky bolo opäť fajn, celé jedlo 
komplet spolu so zeleninou 
šťavnaté, k čomu významne 
prispel najmä baklažán, ale aj 
bohatá dávka hnedej omáčky. 
O rezancoch platí to, čo sme 
už spomenuli vyššie.
Výborne to vymyslel majster 
kuchár s Vegánskou kačicou 
(5,90 €), ku ktorej sme si vy-
pýtali ryžu (1,50 €). Vnútri 
taštičky z chrumkavého ces-
ta sme mali okrem očakáva-
ných plátkov tofu neskutočne 
chutnú a šťavnatú zmes húb, 
všetko to ešte preliate jemne 
slanou sójovkou a osviežené 
rezancami zelených listov. 
Tomu dobre kontrastovala 
čistá chuť ryže, presne taká 
sa nám aj žiadala. Rôznorodé 
chute sa potom v každom jed-

nom súste pekne 
prepojili a doplnili, 

nemalo to chybu.
A sme pri špecialitke Ga 
chien s rezancami (7,90 €), 
čo sú obaľované kuracie 
kúsky. Cestíčko bolo vý-
borné, nugetky chrumka-
vé, k tomu sladko-štipľavá 
omáčka s kúskami zeleniny 
štipľavá tak akurát, aj rezan-
cov pripravených s vajíčkom 
a tenkými pásikmi mrkvy 
bolo akurát. Jednoducho, 
opäť klasické vietnamské 
jedlo na štandardnej úrovni – 
kto má rád tento typ stravy, 
aj keby ho práve neohúrila, 
určite ani nesklame.
Dobrý bod si bistro zaslúži aj 
za nápad, ktorý oceňujú hlad-
ní študenti bez peňazí. Ak 
ich chcete podporiť, zaplaťte 
namiesto jednej porcie jedla 
dve a bloček navyše – váš 
dar – bude pre ktoréhokoľvek 
študenta, ktorý si ho tu nájde 
na nástenke. Ktosi z návštev-
níkov sa majiteľa spýtal, pre-
čo túto možnosť nedá radšej 
dôchodcom, tí si už nevládzu 
privyrobiť, kým mladí áno... 
Páčila sa nám jeho odpoveď: 
„Sústredím sa na študentov, 
lebo potrebujú čas na štú-
dium, aby svoje vedomosti 
mohli dať tejto krajine.“ (bn)
 Foto: Marián Dekan, bn
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Pod rukami čalúnnika  
Michala sa mení starý nábytok 
na nádherné kúsky

Anna: Už nikdy by som si nekúpila kreslo z obcho-
du, keď vidím dokonalosť práce tohto umelca. Zlaté 
ručičky.
Viera: Hľadajte učňa, ktorý bude pokračovať vo 
vašej práci. Bola by veľká škoda, ak by to zaniklo.
Marie: Milujem veci, ktoré dostanú opäť využitie.
Andrea: Klobúk dolu, krásna práca, takýchto ľudí 
treba obdivovať a vážiť si ich a nie influencerov, čo 
žijú z predaja kozmetiky a iných hovadín.
Daniela: Dáva tomu druhú šancu a hlavne dušu.
Zdenek: Aj takíto ľudia by mali byť v sieni slávy, 
čo v televízii vysielajú. Zaslúžia si to!
 Foto: Martin Kleibl

Prevezte sa aspoň virtuálne  
nikdy nedostavaným bratislavským metrom
Peťo: Metro chýba a nič lepšie pre 
Bratislavu nevymyslia. Všetko sú to 
len také zlátaniny.
Majo: Metro nič nerieši v čase, keď 
väčšina ľudí jazdí autami a električky 
jazdia poloprázdne.
Peter: Keď začali stavať, museli 
mať vyčlenené prostriedky. Po páde 
režimu však záhadne zmizli.
Marián: Treba sa na to poskladať 
a postaviť. Bratislava je rozsiahla 
a metro potrebuje.
Jana: Nám by stačila aj diaľnica do Košíc.
John: Metro v Bratislave je zbytočne vysoká investícia a nákladná na prevádzku.
Andrej: Ak by tu bolo metro, musela by sa preriediť zvyšná MHD, nakoľko by už v predchá-
dzajúcom rozsahu nebola potrebná, lebo rýchlejšie a kvalitnejšie metro by prevzalo významnú 
časť dopravnej záťaže. Reprofoto: ak

www.facebook.sk/banoviny

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Chodníky v Urnovom háji sú 
hrozbou pre starších
Už dlhodobo si všímam 
neustále sa zhoršujúci 
stav chodníkov a schodov 
v Urnovom háji na Hodonínskej 
ulici 44 v Bratislave. Chodníky 
sú zanesené zeminou, schody, 
ktoré sú vlastne len betóno-
vými kockami, sú vykrivené 
a rozpadajúce sa a pre starších 
ľudí sú doslova hrozbou. Rada by som vedela, či sa plánuje nejaký 
naozaj komplexný zásah a úprava cestičiek a schodov. Momentálne 
sú miesta vzdialenejšie od obradnej siene, t. z. sekcie 7, 7C, X a IX, 
doslova nedôstojné. Dorota
 Foto: čitateľka

Stanovisko spoločnosti Marianum:
„Uvedomujeme si, že stav komunikácií, najmä v odľahlejších čas-
tiach areálu, môže byť pre návštevníkov, a najmä pre starších ľudí, 
problematický. Z tohto dôvodu situáciu priebežne monitorujeme 
a prijímame opatrenia v záujme čo najbezpečnejšieho pohybu 
návštevníkov v areáli. Realizujeme pravidelnú údržbu areálu, zber 
lístia aj čistenie zanesených chodníkov od hliny podľa vopred 
stanoveného harmonogramu a v prípade, že zistíme, že v nie-
ktorej časti tohto rozľahlého územia Urnového hája je zvýšené 
riziko pre návštevníkov, ihneď pracujeme na odstránení prekážok 
a zabezpečení bezpečného pohybu osôb. Celková dĺžka 
chodníkov a schodov v Urnovom háji je 7 300 m. Ich komplexná 
oprava si vyžaduje značné finančné náklady, a zároveň súhlas 
Krajského pamiatkového úradu. Momentálne však nie sú na tento 
účel vyčlenené finančné prostriedky. Hneď, ako to bude možné, 
opravu zaradíme do plánu opráv a investícií,“ informovala vedúca 
oddelenia komunikácie a marketingu Katarína Šemberová.
• Čitateľka k jej stanovisku dodala, že v uvedených sekciách 

7, 7C, X a IX za posledných 40 rokov nezaregistrovala 
žiadne stavebné úpravy schodov či chodníkov.

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každý mesiac z nich 
vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverejníme. 
Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo vašej 
štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mail redakcia@
banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banoviny.sk 
alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

MINCE - BANKOVKY

Vegetariánske ázijské bistro, kde si vychutnáte aj 
špeciality z mäsa, niekto dokonca zadarmo

Kuracie rezance

Hovädzie 
s bambusom

Hovädzie 
s baklažánom

Vegánska 
kačica

Ga chien

Kto má peniaze, 
môže zaplatiť 
obed aj hladné-
mu študentovi.

Osobnosti 
Rače
RAČA
Mestská časť Rača ocení 
päť osobností, ktoré sa za-
slúžili o jej rozvoj v oblasti 
školstva, zdravotníctva, 
kultúry a športu.
Račianske srdce za rok 
2024 získa riaditeľka Zák-
ladnej a materskej školy J. 
A. Komenského Tatiana Ki-
zivatová, dlhoročná detská 
lekárka Eva Holanová, peda-
góg a športový organizátor 
Maciej Dziambor, predseda 
futbalového klubu Branko 
Kovačič a riaditeľ ZUŠ Vr-
benského Vladislav Katri-
nec. (TASR)

Knihobox
PETRŽALKA
Petržalská knižnica pri-
chádza s knihoboxom, 
ktorý slúži na vyzdvih-
nutie kníh mimo výpo-
žičných hodín. Funguje 
rovnako ako iné výdajné 
boxy a nachádza sa pri 
vchode do Petržalskej 
plavárne.
Knihy si čitatelia objed-
najú prostredníctvom on-
line katalógu, pričom na 
záver si vyberú možnosť 
„Doručiť do knihoboxu“. 
Tam sa im po zadaní PIN 
alebo naskenovaní QR 
kódu otvorí schránka s ob-
jednávkou. (ak)
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Lanovku chcú
zatraktívniť
NOVÉ MESTO
Jediná lanovka v meste 
bude atraktívnejšia. Mest-
ská časť Nové Mesto plánu-
je zrekonštruovať interiér 
dolnej stanice a v hornej 
chce sprevádzkovať bufet.
Pôvodná sedačková lanov-
ka začala medzi Železnou 
studničkou a Kamzíkom 
premávať 11. júla 1972 a jej 
prevádzka sa skončila v roku 
1990. Koncom januára 2005 
odkúpilo nehnuteľnosť, teda 
pozemky aj stavby, za vte-
dajších 19,5 milióna korún 
hlavné mesto, ktoré stavbu 
zverilo mestskej časti. Tá 
ju následne zrekonštruova-
la za 32 miliónov korún a 
30. septembra 2005 lanovku 
znova uviedla do prevádzky. 
Na dolnej stanici však zostal 
priestor, ktorý si vyžaduje 
opravu, a poslanci Nového 
Mesta na ňu teraz v rozpoč-
te našli financie. Na prelome 
prvého a druhého kvartálu 
očakáva starosta Matúš Čup-
ka verejné obstarávanie na 
stavebnú firmu, ktorá interiér 
zrekonštruuje. Medzitým tiež 
mestská časť hľadá vo verej-
nej obchodnej súťaži nájom-
cu na priestor na hornej stani-
ci lanovky, ktorý je dlhodobo 
prázdny. „V roku 2024 mala 
lanovka veľmi silný rok. Bola 
intenzívne využívaná a eko-
nomicky bola na tom lepšie 
ako počas minulých rokov. 
Na tento trend chceme reago-
vať a nejakým spôsobom ho 
stimulovať,“ uzavrel Čupka.
 (TASR, ak)
 Foto: ms

Pred necelým mesiacom, 
presne 14. februára, uply-
nulo 120 rokov od narodenia 
významného bratislavské-
ho architekta a výtvarníka 
Hermana Kvasnicu. Nie-
ktoré jeho stavby určite 
poznáte. Venoval sa najmä 
návrhom železničných sta-
níc, no bol i maliarom. Jeho 
obrazy zachytávajú zákutia 
Starého Mesta.
Herman Kvasnica sa narodil 
vo Vyloku v Zakarpatskej 
oblasti na území dnešnej 
Ukrajiny. Život nemal vôbec 
ľahký. Ako deväťročnému 
mu zomrel otec a jeho matka 
zostala sama s piatimi deťmi. 
Herman bol študentom na 
maďarskom klasickom gym-
náziu. Zásluhou profesora 
kreslenia sa dostal do kontak-
tu s výtvarným umením. In-
klinoval k maľbe, s obdivom 
vzhliadal k dielu Mihálya 
Munkácsiho.
„Celé jeho študentské roky 
boli sprevádzané núdzou. Po 
maturite v roku 1923 sadol do 
bričky, autobusy vtedy nebo-
li, a tá ho odviezla z Micha-
loviec, kde rodina bývala, do 
Košíc. V Košiciach presadol 
na vlak rovno do Prahy. Ces-
ta mu trvala 24 hodín a on ju 
celú preležal na drevenej la-
vici vtedajších vagónov. Mal 
slabý žalúdok a tak sa mu 
točila hlava, že nevládal se-

dieť,“ priblížila dcéra Herma-
na Kvasnicu Helena Gasper.
V Prahe sa zapísal na archi-
tektúru na Nemeckej vysokej 
škole technickej. „Nemal 
peniaze, na štúdiá si musel 
zarobiť na brigádach. Skú-
senosti získaval v ateliéri 
významného českého archi-
tekta Františka Alberta Libru. 
Keďže neovládal nemecký 
jazyk, zvolil si špeciálnu štu-
dijnú taktiku. Vo všetkých 
ročníkoch skladal len prak-
tické skúšky, teda kreslil, 
rysoval. A až v poslednom 
ročníku, keď už ovládal nem-
činu, zložil aj všetky ústne 
skúšky. Bolo ich 40,“ vysvet-
lila Helena Gasper.
V roku 1930 sa Herman 
Kvasnica s čerstvým diplo-
mom Ing. arch. mohol roz-
behnúť do života. Žiaľ, spolu 
s ním sa rozbehla aj svetová 
hospodárska kríza. „Celý 
svoj život prežil v dramatic-
kých zvratoch, nikdy sa ne-
vzdával, ani v neriešiteľných 
situáciách, vždy videl svetlo 
na konci tunela. Optimizmus 
a realizmus boli jeho základ-
ným životným postojom,“ 
doplnila jeho dcéra.
Na prelome rokov 1935/36 
sa presťahoval za prácou do 
Bratislavy, kde sa i priženil 
do miestnej rodiny. V roku 
1938 si zobral učiteľku cu-

dzích jazykov Matildu Kvas-
nicovú.
Od príchodu do Bratislavy 
sa živil grafickými návrhmi. 
Realizoval rôzne stavby a zú-
častňoval sa na architektonic-
kých súťažiach. Charakteris-
tickým znakom jeho tvorby 
sú princípy funkcionalizmu, 
ktorým zostal verný aj na-
priek neskorším vonkajším 
tlakom novej estetiky.
Od roku 1940 projektoval 
najmä železničné stavby. 
Realizovali sa napríklad sta-
ničná budova v Považskej 
Bystrici či Kraľovanoch. 
Poslednou realizovanou ar-
chitektúrou Hermana Kvas-
nicu v Bratislave je staničná 
budova Vinohrady z rokov 
1966/67, kde neskôr v in-
teriéri vytvoril aj kamennú 
mozaiku s bratislavským mo-
tívom, ktorá je momentálne 
prekrytá omietkou.

Herman Kvasnica vynikol 
aj ako maliar Bratislavy. Bol 
povestný svojimi éterickými 
akvarelmi a akoby neformál-
ny kronikár mesta sústredene 
zachytával romantické uličky 
starej Bratislavy aj pomaly 
miznúce Staré Mesto a Pod-
hradie. Jeho obrazy sú súčas-
ťou inventára verejných inšti-
túcií, Galérie mesta Bratislavy, 
Slovenskej národnej galérie, 
a iných slovenských galérií.
Svojím sústredeným záuj-
mom o Bratislavu vytvoril 
dielo, ktoré reprezentovalo 
jeho aj krajinu na výstavách
Expo v Montreale 1967, 
Buffalo USA 1966, Tokuma 
Tokio 1972 v Londýne Crypt 
gallery, Zürichu a inde vo 
svete. (ms v spolupráci 
 s Helenou Gasper)
 Foto: Pozostalosť H. K.
Viac foto na www.banoviny.sk

STARÉ MESTO
Ak ste sa po dlhšom čase vy-
brali na Železnú studničku 
pozrieť sa, ako postupuje 
výstavba na mieste niekdaj-
ších Ferdinandových kú-
peľov – budovy záhradnej 
reštaurácie a susedného La-
butieho pavilónu, asi ste zo-
stali prekvapení. Presklený 
kontajner, ktorý slúžil ako 
bufet, je preč. Podnikateľ 
a politik Alojz Hlina, ktorý 
stojí za projektom, má totiž 
v lesoparku ďalší plán.
Kontajner dal Hlina presunúť 
k Červenému mostu, nájdete 
ho pár metrov od železničného 
domčeka v ohradenom areáli, 
a pri ňom tabuľu s podrob-
nými informáciami, čo sa tu 
chystá. „V tejto časti bratislav-

ského lesoparku bude vznikať 
jeden krásny oddychový areál 
v rámci celej koncepcie Brati-
slavských kúpeľov - Železná 
studnička, ktorý chceme v lo-
kalite bratislavského lesopar-
ku vytvoriť. Aj Bratislava 
bude kúpeľné mesto,“ čítame. 

Má ísť o jednodňové pobyto-
vé kúpele na liečbu chorôb zo 
stresu. Areál vybudujú s dô-
razom na deti, v rámci psy-
chosomatických kúpeľov tu 
budú aj ambulancie pediatra 
či pedopsychiatra, ale takisto 
lekáreň prírodných liečiv či 

sušiareň liečivých rastlín. Do 
času, kým sa všetko postaví, 
budeme môcť využiť služby 
spomínaného kontajnera, po-
tom ho presunú zas niekam 
inam.
Medzitým veľká stavba na 
Železnej studničke za obra-
tiskom autobusov úspešne 
pokračuje, pohľad na Labutí 
pavilón aj záhradnú reštau-
ráciu už dnes teší okoloidú-
cich. „Snažíme sa na Želez-
nej studničke vytvoriť niečo 
naozaj pekné. Toto miesto 
si to zaslúži. Bratislava, jej 
obyvatelia a návštevníci si to 
zaslúžia. Chceme tam posta-
viť stavby hodné tohto miesta 
a jeho histórie,“ dodáva Alojz 
Hlina. (ac)
 Foto: ac

vyjdú o mesiac
4. apríla 2025
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24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~

14BRATISLAVSKÉ NOVINY 20/2016

WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Architekt, ktorý vynikol aj ako maliar Bratislavy

Na začiatku lesoparku budú kúpele na liečbu stresu

Staničná budova – zastávka 
Vinohrady, 1966

Pred kostolom kapucínov, 
olej, 1978

Michalská brána,  
olej, 1977

Herman Kvasnica

Výnimočné vežiakyPREMENY BRATISLAVY

NOVÉ MESTO
Spoznávate vežiaky na his-
torickej fotografii? Takto 
to vyzeralo na bratislavskej 
Februárke pred 65 rokmi, 
krátko pred dokončením 
sídliska na dnešnej Račian-
skej ulici. Výstavba bola 
rýchla, robotníci vraj plnili 
plán až na 270 percent – aj 
také sa dialo za socíka. Vý-
nimočný bol i spôsob stava-
nia domov. 
Pri výstavbe sídliska, ktoré 
navrhol kolektív architekta 
Štefana Svetka a od začiat-
ku malo aj komplexnú ob-

čiansku vybavenosť, sa to-
tiž prvýkrát okrem panelov 
a tradičného muriva použil 
liaty betón.  Betón liali robot-
níci priamo na stavbe, pričom 
technológiu liateho betónu 
prvýkrát odskúšali práve pri 
Februárke, až neskôr sa po-
užila aj pri bytovej výstavbe 
v iných mestách. 
Odborníci, ale aj bežní Brati-
slavčania so záujmom sledo-
vali, ako rastie nové sídlisko. 
V júni 1960 sem dokonca pri-
šli i ľudia z OSN. Pri dobovej 
fotografii je takýto text: „De-
legácia členských krajín Hos-

podárskej komisie OSN pre 
Áziu a Ďaleký východ, ktorá 
je t. č. v Bratislave, si v pia-
tok 17. júna predpoludním 
prezrela výrobňu panelov na 
Mlynských nivách, výstavbu 
sídlisk na uliciach Hostinské-
ho a Februárového víťazstva.“
S výstavbou Februárky sa za-
čalo v roku 1958 a ukončená 
bola v roku 1961 (niektoré 
zdroje uvádzajú rok 1962). 
Slovenská komora architektov 
vyzdvihla harmonické rozlo-
ženie domov rôznych výšok, 
prehľadnú veľkosť komplexu, 
výborné architektonické rie-

šenie a elegantný vzhľad - to 
všetko spolu s konštrukčnými 
novinkami vytvorili zo sídlis-
ka jedno z najlepších v danom 
období nielen u nás, ale v ce-
lom Československu.  Mnohí 
Bratislavčania vraj závideli 
ľuďom, ktorí sa sem sťahova-
li do nových bytoviek, a fakt 
je, že Februárka aj dnes patrí 
k najvyhľadávanejším lokali-
tám na bývanie v našom mes-
te. (ac)
 Foto: archív TASR, 
 Ľubomír Deák/OZ 
 Bratislava a jej Premeny
Viac foto na www.banoviny.sk

JÚN 1960: Delegácia z OSN na stavbe sídliska...

Zanedbaný areál neďaleko Červeného mosta má po revita-
lizácii slúžiť na liečbu stresu.

 DNES: ...a rovnaký záber o 65 rokov neskôr

Minulý rok došlo v BRA-
TISLAVSKOM KRAJI 
k dvadsiatim trom dopravným 
nehodám s účasťou kolobež-
károv. Šestnásti boli zranení, 
dvaja dokonca prišli o ži-
vot. Na sociálnej sieti o tom 
informovala polícia, podľa 
ktorej boli vo vyše polovici 
prípadov vinníkmi práve vo-
diči elektrických kolobežiek. 
Najčastejšou príčinou nehôd 
bolo nerešpektovanie doprav-
ného značenia „Daj prednosť 
v jazde!“, kolobežkári sa však 
tiež nevenovali plne vedeniu 
vozidla a nesledovali situáciu 
v cestnej premávke. Polícia 
vodičov kolobežiek s pomoc-
ným motorčekom upozorňuje, 
aby na cestách a chodníkoch 
dodržiavali pravidlá cestnej 
premávky. (ak)
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Ján  
Kalinčiak

čajový  
prach  

a drvina

4. časť 
tajničky

Laura  
(dom.)

Autor  
krížovky:  

Juraj  
Mitošinka 

poháňalo
meta-      

morfovaná 
hornina

ktože skratka  
pre a iné

2. časť 
tajničky

Pomôcky: 
lot, sardo-  
nická, Mo-   
mos, krec  

jednotka 
elektrické-   
ho prúdu

vojenský  
jazdec  

(zastar.)

vzorec  
nitridu  
tantalu

pozvoľna 
sa presta-   
lo prejavo-   

vať

bočné čas-   
ti voza odskoč urobí  

ťažším

daroval
hrkoc  

kovaním  
zhotovilo

vozidlo na  
hromadnú  
prepravu  

osôb

veľký  
údiv

1. časť 
tajničky
tesaním 
opracuj

zapukalo  
(bás.)

malá  
topánka  
týkajúce  
sa losa

kvasnicov
é    krmivo

mladšia  
železná  

doba  
prievoz

daj nohy  
k sebe  

dozrievalo  

Pomôcky: 
kameo, to-   
rula, Sion,  
simering  

príjemne  
metla na  

vymetanie  
pece

poľovný  
pes  

diskotéka  
(hovor.)

znivočí  
kvantum  

(fyz.)

Ondrej  
(dom.)

úplne  
vysuš  

poľovať

ster  
(polygr.)  
stočia,  
skrútia 

5. časť 
tajničky

ostrovný  
štát

novozé-     
landský  
pštroso-     
vitý vták

určená  
medza  

v priebehu

zveľadí  
(zastar.)  

ťažký kov

citoslove  
vyjadrujú-    

ce ne-      
záujem

chvíľami  
spievalo  
priamo

obrábaj  
pluhom  

priesada  
(hovor.)

rastlina  
z čeľade  
astrovi-     

tých

Oliver  
(dom.)  
druh  

zliatiny

značka  
fotsekundy 
vápencová 

oblasť

skrotia  
(kniž.)

sneť na  
zemiakoch 

zovrel,  
vzkypel

sklápací  
cylinder  

vretienko  

Pomôcky: 
lýrovka,  

bront, ba-    
mia, latén  

trhať  
boh  

hanobenia  
a hlúposti  

zarevú  
poorať

Vratislav  
(dom.)  

prečože

skratka  
pre mon-    

signor

Zvonimír  
(dom.)  
väčší  

závitok

praté  
frfle,  

šomre  
(hovor.)

pasátový  
vietor

zrakový 
orgán

žiarivý  
(bás.)  

náručie  
(kniž.)

staň si  
inde  

lasicovitá  
šelma

značka  
molybdénu

studený  
pokrm  

priesvitka  
(pap.)

nieto  
3. časť 
tajničky

pestrý  
papagáj  
jódnan  

draselný

často  
ochkal

okrajok  
tesniaci  
krúžok  

hriadeľa  

symetrála  
rímske  

číslo 200

vystaviť  
účinku  
horúcej  

pary

podobná  
kŕču  

(kniž.)  
niektorý

Pomôcky: 
oocyt,  

dust, moa,  
sujet  

smútok  
(bás.)  

lovné mor-   
ské ryby

cupká  
(expr.)  
druh  

kompasu

vajcová  
bunka  

v rastovej  
fáze

uzdravuj

tropická  
rastlina  

severský  
kopytník  

osobné  
zámeno

námet  
literárneho  

diela  
donovia

kráčal

EČV  
Senice

dohliadaš  
morský  

hĺbkomer

vyslobodili

vrch v Je-   
ruzaleme ibaže

snežný  
človek

mužské  
meno

Pošlite do 31.03.2025 znenie tajničky z krížovky na 
sutaz@banoviny.sk a vyhrajte 
hru Klub dobrodruhov. Koope-

ratívna asociačná hra, v ktorej 
zažijete vzrušujúce dobrodružstvo 
a hľadáte neobvyklé riešenia situ-
ácií, ktoré musia ostatní správne 

uhádnuť. Hru zakúpite na  
www.piatnik.cz

Štatút súťaže nájdete 
na banoviny.sk.


